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معاون رفاه وزارت تعاون:

یارانه هیچ خانواری 
حذف نمی شود

صعود ایران در رده بندی 
بزرگترین اقتصادهای دنیا 

افزایش جوایز بانک ها 
تا سقف ۲۵۰ میلیون تومان

kasbokarnews paper 
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سرمقاله

راهکار ساماندهی 
بازار اجاره

برای اینکه اجاره بها به ثبات 
برسد باید قراردادهای اجاره 
بها در یک سامانه جامع ثبت 
شود که طبق عرف باشد و 
صاحبخانه ها نتوانند با مستأجران خارج از عرف 
قراردادی را به امضا برســانند. از سوی دیگر کد 
رهگیری برای همه اجباری شود تا قراردادهای زیر 
زمینی دیگر ازبین برود. چرا که این قراردادهای زیر 
زمینی باعث می شود تا قیمت گذاری کاذب صورت 
گیرد. خانه های خالی نیز یکی دیگر از معضلات و 
چالش های بازار مسکن است که اگر شناسایی نشود 
تا در کوتاه مدت اجاره بها کاهش پیدا کند اما این 

راهکارها هیچکدام...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3
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رایزنی با 
وزارت خارجه برای 
صادرات دانش بنیان

چهار سیاست وزارت راه و شهرسازی برای کنترل بازار مسکن تشریح شد

قوانین حمایتی  جدید  برای  مستاجران
صفحه3

صفحه۲

توسعه  دیپلماسی  انرژی
قطب   گازی   در   خلیج   فارس   ایجاد   می شود

مدیرکل دفتر پشتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت 
علوم آخرین وضعیت تشکیل پارک علم و فناوری 
بین المللی جمهوری اسلامی ایران را تشریح کرد. 
علیرضا زراسفندی با اشاره به آخرین وضعیت تشکیل 
پارک بین المللی جمهوری اسلامی ایران گفت: یکی 
از برنامه هایی که امسال در اولویت معاونت فناوری 
و نــوآوری وزارت علوم قــرار دارد، بحث تعاملات 
بین المللی پارک ها است. وی ادامه داد: همان طور 
که می دانید پارک ها جدیــداً وارد حوزه تعاملات 
بین المللی شده اند دراین راستا گروهی را تشکیل 
دادیم به نام »گروه تعاملات بین المللی پارک ها« که 
ذیل دفتر پشتیبانی امور فناوری و نوآوری فعالیت 
می کند. مدیرکل دفتر پشــتیبانی امور فناوری و 
نوآوری وزارت علوم افزود: در این حوزه اولین کاری 
که انجام داده ایم تهیه »نظام نامه تعاملات بین المللی 
پارک ها« اســت تا پارک ها بدانند در چه فضایی و 
چگونه باید حرکت کنند. همچنین طبق بند ۷ و ۱۰ 
آئین نامه حمایت دانش بنیان، دکتر زلفی گل وزیر 
علوم تأکید کردند تا »پارک بین المللی جمهوری 
اســلامی ایران« تشکیل شــود که خوشبختانه با 
تلاش های رئیــس ســازمان پژوهش های علمی 
صنعتی، پارک سابق این سازمان به پارک بین المللی 
تبدیل شــد. وی ادامه داد: قرار است از صفر تا ۱۰۰ 
حوزه تعاملات بین المللی یعنی از آموزش پارک ها 
و نیروهای آن تا انتها که بحث صادرات شرکت های 
دانش بنیان مطرح است، به عنوان یک بستر مناسب 
دراین پارک انجام شود و درواقع مأموریت گرا کردن 
یک پارک ویژه است، لذا اکنون این پارک تشکیل 
شده است. زراسفندی اظهار داشت: اکنون این پارک 
آماده است و مجوزهای آن توسط شورای گسترش 
صادر شده و پذیرش شرکت های داخلی، خارجی، 

شرکت های ایرانیان غیر مقیم...

اجتماعی

 ســازمان نوســازی، توســعه و تجهیز مدارس در 
سیزدهمین دوره جایزه ملی محیط زیست به عنوان 
دستگاه برتر در حفاظت از محیط زیست مورد تقدیر 

قرار گرفت.
حمیدرضا خان محمدی رئیس ســازمان نوسازی، 
توسعه و تجهیز مدارس در حاشیه  سیزدهمین دوره 
جایزه ملی محیط زیست؛ ضمن حیاتی قلمداد کردن 
مسئله محیط زیست اظهار کرد: باتوجه به سند تحول 
بنیادین  آموزش وپرورش )برنامه زیرنظام تامین فضا، 
تجهیزات و فناوری( متناسب سازی فضاهای تربیتی 
با ویژگی ها و نیازهای  دانش آموزان  و اقتضائات فرهنگ 
اسلامی  ایرانی و شرایط اقلیمی فرهنگی و جغرافیایی 
و بند ز ماده ۳۸ قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه 
جمهوری اســلامی ایران؛ اجــرای برنامه مدیریت 
سبز شــامل مدیریت مصرف انرژی، آب، مواد اولیه، 
تجهیزات، کاغذ، کاهش مواد جامد زائد و بازیافت آنها 
در ساختمان ها و وسایل نقلیه در کلیه  دستگاه های 
اجرایی و موسسات و نهادهای عمومی غیردولتی در 

چارچوب قوانین مربوطه الزامی است.
رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس در 
ادامه بیان کرد: در زمینه نشر و گسترش فرهنگ حفظ 
محیط زیست، اقدامات خوب از سوی سازمان نوسازی 
مدارس انجام گرفته است که در این بین می توان به 
طراحی، تدوین و چاپ شاخص های هفتگانه در قالب 
۷ کتابچه جهت تهیه و تدوین ضوابط و استانداردهای  
مدرسه  سبز، تدوین  دســتورالعمل  طراحی مدارس 
سبز و تبدیل آن به نشریه  ســازمان برنامه و بودجه 
کشور )نشریه ۸۴۷( براساس شاخص های هفتگانه 

برای ساخت مدارس با الگوی مدیریت سبز، تدوین 
و ابلاغ شــیوه نامه احداث، توسعه و نگهداری فضای 
سبز مدارس به ادارات کل استان ها، طراحی و اجرای 
فضای سبز مدارس همزمان با شروع عملیات فضاهای 
آموزشی، توجه به معماری و مبلمان فضاهای داخلی 
مدارس با استفاده از فضای ســبز و عناصر موثر آن، 
تلاش در جهت ارتقای ســرانه فضای سبز مدارس و 
دستیابی به استاندارد ۰.۵ متر مربع مندرج در برنامه 
زیرنظام تامین فضا، تجهیزات وفناوری، گســترش 
فرهنگ توســعه و نگهداری فضای ســبز مدارس و 
استفاده از ظرفیت دانش آموزان در این عرصه اشاره 

نمود.
به گزارش مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت 
آموزش و پرورش؛ این مقام مســئول تصریح کرد: 
طراحی و ساخت ۶۴ مدرسه با الگوی مدیریت سبز 
در سراسر کشور با رعایت دستورالعمل  مدیریت  سبز، 
امضای تفاهم نامه چهارجانبه با سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا( و جامعه 
خیرین مدرسه ساز کشور جهت  ایجاد نیروگاه های 
خورشــیدی کوچک مقیاس در مدارس با سرمایه 
گذاری خیرین؛ برگزاری دوره های آموزشی مدیریت 
پسماند و تفکیک زباله های خشک از زباله های تر در 
مدارس در قالب سرفصل های برنامه درسی دروس 
علوم و زیســت و برنامه های  بازدیــد علمی از مراکز 
بازیافت در طرح و برنامه های مشترک وزارت آموزش  
و پرورش در کنار ســازمان محیط زیســت و سایر 
دستگاه های همکار،  از دیگر اقدامات سازمان نوسازی 

مدارس در راستای حفاظت از محیط زیست است.

سازمان تاکسیرانی در خصوص تغییرات مطرح 
شده در خصوص ســرویس مدارس در اطلاعیه 
ای اعلام کرد که اجرای آیین نامه جدید از سال 
آینده خواهد بود. روابط عمومی سازمان مدیریت 
و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران در مورد حواشی 
وضعیت ســرویس مدارس با صدور اطلاعیه ای 
اعلام کرد: در خصوص مطالب اخیر مطرح شده 
پیرامون واگذاری مســئولیت سرویس مدارس 
در آیین نامه اجرایی جدید هیئت محترم وزیران 
به شــهرداری تهران و فقدان مسئولیت اجرایی 
مدارس و ادارات آموزش و پرورش در این حوزه و 
انعکاس آن در فضای رسانه ای و همچنین فضای 
مجازی و به منظور تنویر افکار عمومی ذکر نکات 

ذیل ضروری است:
»آیین نامه جدید، در تاریــخ ۱۴/۰۶/۱۴۰۲ به 
دستگاه های اجرایی در حالی ابلاغ شد که تا این 
تاریخ بخش قابل توجهــی از اقدامات مرتبط با 
برقراری ســرویس مدارس، توسط ارکان دخیل 
در این حوزه، از جمله فراخوان پیمانکاران، طی 
فرآیند تأیید صلاحیت شــرکت ها و رانندگان و 

همچنین عقد قرارداد برقراری سرویس از سوی 
بسیاری از مدارس، انجام شده بود، فلذا با توجه 
به تغییرات اساســی در بســیاری از بخش های 
آیین نامــه جدید نســبت به آییــن نامه قبلی 
 امکان اجرایی نمودن آن تا آغاز ســال تحصیلی 

میسر نبود.
بر همین اســاس در جلسات شــورای ترافیک 
شهرستان تهران که با موضوع حل و فصل مسائل 
مربوط به حمل و نقل دانش آموزان و ســرویس 
مدارس در فرمانداری تهران برگزار شد با مد نظر 
قرار دادن تبصره ذیل ماده ۳۸ آیین نامه جدید 
که عینا عنوان نموده )در سال تحصیلی ۱۴۰۳-

۱۴۰۲ در مورد آن دسته از احکام این آیین نامه 
که امکان اجرای آن وجود ندارد، مطابق آیین نامه 
اجرایی حمل و نقل دانش آموزان مدارس مصوب 
۱۳۸۷ عمل خواهد شد و از سال ۱۴۰۳-۱۴۰۴ 
صرفاً مطابق این آیین نامه اقدام می شود(، مقرر 
شــد تا  اداره کل آموزش و پرورش و شهرداری 
تهران هماهنگی لازم در خصوص اجرای صحیح 

فرآیندها را در دستور کار قرار دهند.

رئیس سازمان صدا و ســیما درباره حضور کمرنگ 
برخی هنرمندان در تلویزیون، گفت: برخی هنرمندان 
به اشتباه، خودشــان حضورشــان را در رسانه ملی 
کمرنگ کرده اند. هیچ کس از آنها نخواســته است 
که بروند، بلکه برعکس ما خواستیم که بمانند طرح 

بدهند، بازی کنند و اجرا کنند.
به گزارش روابط  عمومی صدا و سیما، پیمان جبلی 
در مراســم تجلیل از هنرمندان مجموعه نمایشی 
»عشق کوفی«، تولید اثر نمایشــی درباره رویدادها 
و شخصیت های بزرگی چون واقعه کربلا و حضرت 
سیدالشهدا)ع( را کار دشواری دانست که معمولاً کمتر 
کسی به سراغش می رود، چرا که ممکن است حق 
مطلب به خوبی ادا نشود، سازنده مورد نقد قرار بگیرد و 
یا به دلیل هزینه های سنگین، اصلاً کار تاریخی شروع 

نشود و یا در میانه راه دچار مشکل شود.
او همچنین گفت: همین امر باعث شــده که به نظر 
برسد رسانه ملی، سینما و دیگر نهادها در این زمینه 
کم کار هستند. رئیس رسانه ملی افزود: این که بعد از 
گذشت چندین سال از ســاخت سریال مختارنامه، 
یک اثر نمایشی دیگر درباره واقعه عاشورا ساخته شد، 

شجاعت، انگیزه بالا و حسی قوی می خواهد.
رئیس رسانه ملی پرداختن به موضوعات تاریخی و 
کار کردن برای اهل بیت)ع( و انتقال مفاهیم دینی 
را به نسل بعد، امری ضروری دانست و ضمن تبریک 
به نویســندگان جوان و خوش قریحه سریال عشق 
کوفی، اظهار کرد: شــما بهترین روش و الگو را برای 
نزدیک شدن به رویدادی چون عاشورا انتخاب کردید؛ 
به این معنا که از کنار آن عبور کردید، سایه عاشورا 
روی کار افتاده است و ما خود واقعه را به طور مستقیم 
نمی بینیم؛ اما حس و حال کربلا و عاشــورا را درک 
می کنیم. وی به سختی های رعایت ریزه کاری های 
محتوایی در ساخت سریال هایی درباره شخصیت ها 
و قهرمانان نیز اشــاره کرد و گفت که با همه این ها، 
مخاطب کار را دید و پسندید. لازم است از سازمان 
اوج نیز برای شجاعت و شهامتش در ساخت این کار 

قدردانی کنم.
وی ادامه داد: علی رغــم برخی عقاید مبنی بر تغییر 
ذائقه مردم و عدم تمایل به سمت آثار ملی و دینی، 
حاصل تجربه زیسته دوساله اخیر این است که اتفاقاً 
اگر ما روی موضوعات مرتبط با هویتمان کار کنیم که 
کربلا، شهدای دفاع مقدس و انقلاب جزو آن هاست، 
بیشترین مخاطب را خواهیم داشت که »موقعیت 
مهدی«، »عاشورا« و »حسینیه معلی« از مصادیق 

اخیر آن است.
وی با بیان این که اگر هوشمندانه، هنرمندانه و با دقت 
به ســراغ این موضوعات برویم، بیشترین و بهترین 
مخاطب را خواهند داشت، گفت: سریال عشق کوفی 
نیز توانست ذائقه جدیدی را در این حیطه شکل دهد. 
رئیس رسانه ملی همچنین در پاسخ به اظهارات بازیگر 
سریال عشق کوفی مبنی بر ضرورت باز بودن درهای 

ســازمان به روی هنرمندان گفت که در سازمان به 
روی همه هنرمندان باز است؛ این ادعا نیست، بلکه 
آن را اثبات کردیم. خیلی ها تصور می کردند که ما دور 
سازمان سیم خاردار کشیده ایم؛ درحالی که اکنون 

آمده اند و مشغول مذاکره با سیمافیلم هستند.
جبلی ادامه داد: اتفاقاً برخی هنرمندان به اشــتباه، 
خودشان حضورشان را در رسانه ملی کمرنگ کرده اند. 
هیچ کس از آن ها نخواســته اســت که بروند، بلکه 
برعکس ما خواســتیم که بمانند طرح بدهند، بازی 
کنند و اجرا کنند. با این حال ما به دیدگاهشان احترام 
می گذاریم و معتقدیم صداوسیما خانه هنرمندانی 
اســت که می خواهند به هویت و تاریــخ این ملت 
خدمت کنند. مســئولان خدمتگزار تولید و محتوا 
هستند و شما هنرمندان و برنامه سازان صاحبان اصلی 

سازمان هستید.
در ادامه این آیین، محسن برمهانی- معاون سیمای 
رسانه ملی نیز با اشاره به این که سریال عشق کوفی 
از جمله تولیدات سازمان هنری رسانه ای اوج است 
که بنده نیز افتخار بیش از یک دهــه همکاری را با 
ایشان را داشتم، گفت: سازمان اوج یکی از مصادیق 
کار قرارگاهــیِ فرهنگی و هم افزایــی فرهنگی در 
کشور اســت. وی افزود: تولیدات نمایشی یا توسط 
تهیه کنندگان یا مجموعه ها و نهادهای بیرونی تولید 
می شوند. سازمان اوج تلاش کرده استانداردهایی را به 
لحاظ کیفی و محتوایی مورد توجه قرار دهد. محسن 
دریالعل - مدیر مرکز فیلم و سریال سازمان اوج - نیز با 
بیان این که کارعاشورایی کردن، سخت اما لذت بخش 
است، گفت: بازخوردهای پایان کار عشق کوفی بسیار 
مثبت بود. این کار ســخت دوست داشتنی یک تیم 
خوب داشت که برایشان یک چیز خیلی مهم بود و آن 
امام حسین )ع( و کار عاشورایی بود که تجربه، تجربه 

جذابی از کار درآمد.
سعید سعدی- تهیه کننده مجموعه نمایشی عشق 
کوفی نیز با بیان این که خداوند را شاکریم که توفیق 
داد قدمی در مســیر امام حسین)ع( برداریم، گفت: 
عشــق کوفی یک کار عاشــورایی بود و همه تلاش 
کردند کار از کیفیت لازم برخوردار باشد. زمان ما از 
حیث تولید، زمان محدودی بود و به سرمای زمستان 
هم خورده بودیم و مشکلاتی داشتیم؛ اما همه تلاش 
کردند در بازه زمانی تعریف شــده کار را با کیفیت 
لازم به سرانجام برسانیم. از ســازمان اوج و سازمان 
صداوســیما هم بابت همکاری شان تشکر می کنم، 
همچنین از تیم تولید که تــلاش کردند کار به نحو 

احسن آماده شود.
وی تاکید کرد که برای اهل بیت، کار ساختن خیلی 
سخت است و امیدواریم ســازوکار واحدی برای آن 
تعریف کنیم باید تصمیم بزرگ گرفته شود و برای 
اهل بیت کارهای متعدد بسازیم و آنتن غنای بیشتری 
از این حیث پیدا کند. ما عزمش را داریم و امیدواریم 

این اتفاق بیفتد.

فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه رژیم صهیونیستی 
یک ایالت منفصــل اما زهرآگیــن و کودک کش از 
مجموعه سیاست های آمریکا در جهان اسلام است، 
گفت: اسرائیل با وجود پیوند درهم تنیده با آمریکا اما 

در برابر گرو ه های مقاومت فلسطینی شکست خورد.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران در 
سخنان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران با اشاره 
به عملیات طوفان الاقصی گفت:  بزرگترین شکست 
رژیم صهیونیستی از سال  ۱9۴۸ به این سو و بزرگترین 
پیروزی بــرای نهضت فلســطین در عملیات طوفان 
الاقصی رقم خورد. این عملیات محصول انباشته شدن 
و جمع شدن بغض ملتی است که به واسطه غاصبان از 
سرزمین خود آواره شده اند. وی افزود: آمریکا و انگلیس 
بیش از ۷۰ سال است که یک خنجر زهرآلود را بر پهلوی 
جهان اسلام زده اند و فلسطینیان را از سرزمین مادرشان 
که ساکنان اصلی این سرزمین ها هستند، فراری داده اند 
و به تدریج با آوردن صهیونیست ها از سراسر جهان بر 

سرزمین فلسطین مسلط شدند.
فرمانده کل ســپاه با اشــاره به برخی جنایات رژیم 
صهیونیستی در ۷۰ ســال گذشته خاطرنشان کرد:  
از  ماجرای غم انگیز دیر یاسین و جنایت های هولناک 
صبرا و شتیلا که توسط قصاب صهیونیست شارون 
اتفاق افتاد تا ماجرای غم انگیز روستای قانا و هزاران 
جنایات دیگر در کنار نبردهای ۱9۶۷ و ۱9۷۳ و غصب 
سرزمین فلسطین در سال ۴۸ و ۷۳ میلادی و نبرد ۳۳ 
روزه در لبنان و جنگ های بین فلسطینیان تا امروز 
همه اینها تاریخ بغض آلودی را برای فلسطینیان علیه 
اسرائیل ساخته است.  سرلشکر سلامی با تاکید بر اینکه 
تاریخ، حمایت های بی دریغ آمریکا از اسرائیل را از یاد 
نبرده است، گفت: آمریکا در عرصه سیاسی با وتوی 
تمامی قطعنامه های ضداسرائیلی و در عرصه نظامی 
با حمایت های نظامی و لجستیکی همواره از جنایات 
و اشغالگری های رژیم صهیونیستی پشتیبانی کرده 
است اما با این حال فلسطینیان در میانه این جنایات 
غمناک،  هویت و احساس مقاومت خود را حفظ کردند 
و هفته گذشته در صبحگاه ۱۵ مهر ماه یک درخشش 
استثنایی در صفحه زمین  رقم زدند که گویی آیات 

روح بخش قرآن برای فلسطینیان تفسیر شد.
وی گفت: این شکست برای اســرائیل از آن جهت 
سنگین است که فلسطین بدون مشارکت هیچ قدرتی 
توانست ضربه هولناکی را به دستگاه اطلاعاتی و ارتش 
رژیم وارد کند و افسانه ساخته شده شکست ناپذیری 
رژیم صهیونیستی را باطل کند. اهمیت این عملیات 
در این بود که فلسطین توانست این پیروزی بزرگ را 
بدست بیاورد و اسرائیل این شکست بزرگ را بپذیرد.

سرلشکر ســلامی با بیان اینکه راز و رمز بقای رژیم 
صهیونیســتی  بر ۴ عنصر تکیــه دارد، عنوان کرد: 
عنصر اول، حمایت خارجی قدرتهایی چون انگلیس، 
آمریکا، فرانسه و برخی دیگر از کشورها است. رژیم 
صهیونیستی یک موجودیت فاقد جغرافیای سیاسی 

مستقل اســت و همواره ذیل دولت آمریکا تعریف 
شده است. 

فرمانده کل ســپاه افزود: او یک ایالــت منفصل اما 
زهرآگین و بی رحم و کودک کش از مجموعه سیاست 
های آمریکا در جهان اسلام است. این رژیم یک عقبه 
سیاسی با آمریکا دارد اما با وجود پیوند درهم تنیده با 
آمریکا باز  هم در برابر گرو ه های مقاومت فلسطینی 
شکســت خورد. وی با بیان اینکه عنصر دوم بقای 
رژیم صهیونیستی،  قدرت بظاهر افسانه ای اطلاعاتی 
و امنیتی این رژیم است، خاطرنشان کرد: این رژیم 
در فضای عملیات روانی آنقدر خود را شکست ناپذیر 
نشان می داد که تصور جهان این بود که هر حرکتی 
در فلسطین و حتی فراتر از آن زیر دید اطلاعاتی این 
رژیم است. البته او واقعاً مجهز به تجهیزات و ابزارهای 
اطلاعاتی پیشرفته است. در همین نوار غزه در مقابل 
او بالن های مجهز به دوربین های دید در روز و دید در 
شب و دستگاه های شنود و سیم خاردارهای مجهز به 

حساسه های الکترونیکی وجود دارد.
سرلشــکر ســلامی افزود: علاوه بر ایــن پهپادها، 
ماهواره ها،  نفوذ انسانی و شبکه اطلاعاتی گسترده این 
رژیم بظاهر و برحسب همه شاخص های ظاهری یک 
قدرت اطلاعاتی بی نظیر شکل داده که نقطه ای برای 
نفوذ باقی نمی گذارد اما  اینکه حماس در فلسطین 
توانسته بیش از هزار نفر را از این سیم های خاردار و 
زیر دید دوربین ها و از میان سامانه شنود اطلاعاتی 
و شبکه های گسترده جاسوسی عبور دهد و دستگاه 
اطلاعاتی رژیم نه قبل از این عملیات که لابد یک سال 
آماده سازی آن اجبارا واضح  خواهد شد، حتی یک 
ســرنخ کوچک از این عملیات را کشف کند، بیانگر 

پیروزی بزرگ گروه های مقاومت فلسطینی است.
فرمانده کل سپاه گفت:  وقتی که رزمندگان فلسطینی 
رسیدند همه اینها خواب بودند که این چیزی جز نصرت 
الهی نیست. نصرتی که برچشمان اینها پرده ای از نابینایی 
کشید تا جنود الهی را نبینند. سامانه اطلاعاتی رژیم یک 
واقعیتی اشکار است. او در عظیم ترین جنگ اطلاعاتی 

عالم شکست خورد که قابل جبران نیست.
سرلشکر ســلامی با اشــاره به عنصر ســوم بقای 
رژیم صهیونیســتی عنوان کرد: این رژیم علاوه بر 
حمایت های  خارجی  و قدرت اطلاعاتی، دارای ارتشی 
مجهز است. ارتش او یکی از نقاط اتکا و عامل دوام و 
بقایس بود اما با این واکنش بسیار ضعیف اعتماد به 
ارتش رژیم فروپاشیده اســت  و این روزها آشفتگی 
روانی بی سابقه ای بین مقامات و ساکنان شهرک ها 
اتفاق افتاده است. وی تاکید کرد: عملیات اخیر نشان 
داد صهیونست ها فاقد مردان جنگی هستند و نمی 
توانند از نزدیک چشم در چشم رزمندگان فلسطینی 
با آنها مواجه شوند. اعتماد به ارتش رژیم برای حفظ  و 
بقای آن از مخاطرات ظهوریافته از یک فلسطین جدید 
فروپاشیده و این سه رکن قدرت رژیم صهیونیستی 

برای بقا زیر علامت سوال جدی است.

ساخت۶4 مدرسه با الگوی مدیریت سبز

اطلاعیه تاکسیرانی درباره تغییرات در سرویس مدارس

رژیم صهیونیستی در عظیم ترین جنگ اطلاعاتی شکست خورد
سياسیفرهنگی 

برخی به اشتباه حضورشان را در رسانه ملی کمرنگ کرده اند



اقتصاد2
ایران

قطعــات خودروهــای چینی 
کمیاب شد

رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو تهران گفت: 
قطعات خودورهای نســل جدیــد چینی در 
بازار کم است و به همین دلیل نیز قیمت این 
قطعات به صورت کاذب بالا رفته است بنابراین 

مالکین خودرو دچار سردرگمی شده اند.
علیرضا نیک آئین، رئیس اتحادیه تعمیرکاران 
خودرو تهران در مــورد وضعیت لوازم یدکی 
و قطعات خودرو در بــازار اظهار کرد: قطعات 
خودورهای نســل جدید چینی در بازار کم 
است و نمایندگی ها باید جوابگوی این موضوع 
باشــند. مالکین خودرو دچار ســردرگمی 
شــده اند. فرایند تعمیرات هم طولانی شده 
است زیرا قطعه پیدا نمی شود و به همین دلیل 

خودرو در تعمیرگاه متوقف می شود.
وی افزود: نســل جدید، خودروهای ۲۰۲۲ و 
۲۰۲۳ مانند تیگو ۷، تیگو ۸، فونیکس و… 
هستند که جدید وارد بازار شده اند. نیک آئین 
در مورد قیمت قطعــات خودروهای چینی 
اضافه کرد: با توجه بــه اینکه قطعات کمیاب 
است گران هم شده اند و قیمت ها کاذب است. 
متأسفانه قطعات اصلی خودروساز هم نیست و 
بعضاً قطعات غیراستانداردی مشاهده می شود 

که این موضوع معضل درست کرده است.
وی گفت: در مورد قطعات یدکی خودروهای 
داخلی مشکلی نداریم منتهی در حال حاضر 
حجم تعمیرات خودرو بــه دلیل پایین بودن 
کیفیت قطعات یدکی موجود در بازار بالاست. 
رئیــس اتحادیه تعمیرکاران خــودرو تهران 
تصریح کرد: قطعــات بی کیفیــت از طرق 
مختلفی وارد بازار می شــود بعضی از قطعات 
به صورت قاچاق می آید و بعضی بازســازی 

می شوند.

افزایش جوایز بانک ها تا سقف 
۲۵۰ میلیون تومان

با هدف ترغیب و تشویق بیشتر سپرده گذاران 
به مشــارکت در تجهیز منابع قرض الحسنه، 
حداکثر میزان جوایز اعطایی به سپرده های 
قرض الحسنه پس انداز به یک فرد در هر دوره 
قرعه کشی )سقف فردی(، از یک میلیارد ریال 
به دو میلیارد و پانصــد میلیون ریال افزایش 

می یابد.
بانک مرکزی اعــام کرد: در پی بخشــنامه  
۲۸ دی ماه ۱۳۹۵ موضوع اباغ ســقف جوایز 
اعطایی به سپرده های قرض الحسنه پس انداز، 
کمیسیون مقررات و نظارت مؤسسات اعتباری 
بانک مرکزی در جلســه  ۲۲ مرداد ۱۴۰۲ و به 
استناد اختیارات مقرر در تبصره )۱( ماده )۶( 
»دســتورالعمل اعطای جوایز به سپرده های 
قرض الحسنه پس انداز )ارزی  -ریالی(« مصوب 
جلسه ۲۷ اردیبهشت ۱۳۹۰ شــورای پول و 
اعتبار اباغی طی بخشــنامه ای به تاریخ ۱۷ 
خرداد ۱۳۹۰ و اصاحیه های پــس از آن و با 
هدف ترغیب و تشویق بیشتر سپرده گذاران به 
مشارکت در تجهیز منابع قرض الحسنه پس انداز 
بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی، مقرر کرد: 
»حداکثر میزان جوایز اعطایی به سپرده های 
قرض الحسنه پس انداز به یک فرد در هر دوره 
قرعه کشی )سقف فردی(، از یک میلیارد ریال به 
دو میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال افزایش می یابد.«

احتمال کاهش ۲۰ تا 3۰ درصدی 
قیمت خودروهای داخلی

یک نماینده مجلس گفت: در مورد خودروهای 
ایرانی اگر وضعیت تصویب خودروهای کارکرده 
مشخص شــود که ما پیگیر آن هستیم، حتما 
روی قیمت آزاد خودروهــای ایرانی ۲۰ تا ۳۰ 
درصد در بازار آزاد تاثیر خواهد داشت. به گزارش 
ایلنا، جال رشیدی کوچی، نماینده مجلس، 
در خصــوص کاهش قیمــت خودروها اظهار 
داشت: در خودروهای خارجی، قیمت تیگو ۸ 
پرومکس قبا در بازار آزاد به ۴ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون تومان رسیده بود که  الان به قیمت ۲ 
میلیارد فروخته می شود. قیمت کارخانه ای آن 
۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون بود ولی الان ۱میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون تا ۱ میلیارد و ۷۰۰ میلیون است .

وی در مــورد خودروهای ایرانــی افزود: در 
مورد خودروهای ایرانی اگر وضعیت تصویب 
خودروهای کارکرده مشــخص شــود که ما 
پیگیر آن هســتیم، حتمــا روی قیمت آزاد 
خودروهای ایرانی ۲۰ تا ۳۰ درصد در بازار آزاد 
تاثیر خواهد داشــت. کوچی اظهار امیدواری 
کرد این هفته هیات دولت واردات خودروهای 

کارکرده را تصویب کند.

اخبار

توســعه تعامات نفتی و 
گازی ایــران و روســیه و 
برداشــتن گام های عملی 
برای ایجاد قطب گازی در 
خلیج فارس، از نقاط عطف 
سفر وزیر نفت کشورمان به روسیه بود که خبرهای 
خوشــی برای ملت ایران و مصرف کنندگان انرژی 
جهان به ارمغان خواهد داشــت. به گزارش وزارت 
نفت، گام های استوار وزارت نفت در احیا و توسعه 
دیپلماسی انرژی، زمینه های همگرایی و همکاری 
بیشتر را در میان کشــورهای نفت خیز از خاور تا 
باختر فراهم کرده است؛ موضوعی که در سفر »جواد 
اوجی« وزیر نفت به روسیه برای حضور در مجمع 
بین المللی هفته انرژی روسیه مشهود بود و پرده از 
اجرای راهبرد عملگرایی دو کشور ایران و روسیه در 

حوزه نفت و گاز برداشت.
وزیر نفت کشــورمان به دعوت »الکساندر نواک« 
معاون نخست وزیر روســیه در مجمع هفته انرژی 
روسیه که ۱۹ تا ۲۱ مهرماه با شعار »واقعیت جدید 
انرژی جهانی: ساختن آینده« و با حضور وزیران و 
کارشناسان صنعت نفت کشورهای مختلف جهان 
شــرکت کرد، در این رویداد ســه روزه تازه ترین 
تحولات بخش های مختلف انرژی های فســیلی و 

انرژی های تجدیدپذیر بررسی شد.
برخــورداری ایــران و روســیه از ذخایــر غنی 
هیدروکربوری، ظرفیت های خوبی برای همکاری دو 
کشور در صنعت نفت و گاز فراهم کرده است، تا آنجا 
که در دولت ســیزدهم قراردادها و تفاهم نامه های 
خوبی با شــرکت های روس در زمینه بالادســتی 
و پایین دستی امضا شده اســت؛ موضوعی که در 
ســفر اخیر وزیر نفت دنبال و طــی آن تاش های 
دوجانبه ای برای ایجاد قطب گازی در خلیج فارس 

انجام شــد. در همین زمینه، اوجی در بدو ورود به 
روسیه اظهار داشت: هدف اصلی از این سفر پیگیری 
تفاهم نامه ها، قراردادها و پروژه ها با شــرکت های 
روس و استفاده از ظرفیت هفته انرژی روسیه برای 
پیشبرد برنامه های سرمایه گذاری در صنعت نفت و 
گاز ایران است. وزیر نفت کشورمان با تأکید بر اینکه 
ایران و روسیه می توانند با بهره گیری از ظرفیت های 
مشترک، تحریم ها علیه دو کشور را بدون اثر کنند 
و در بازار انرژی جهان بسیار تأثیرگذار باشند، طرح 
تولید تجهیزات و پمپ های درون چاهی در استان 
خوزستان را یکی از طرح های شاخص همکاری دو 
کشور عنوان کرد که ضمن تأمین نیازهای دو کشور، 

به صادرات این محصولات نیز منجر شده است.
وی با یادآوری اینکه در دو سال گذشته طرح های 
سرمایه گذاری برای افزایش تولید نفت و گاز انجام 
شد و ظرفیت پالایشــی به ارزش ۱۲ میلیارد دلار 

به بهره برداری رســید، خاطرنشــان کرد: دولت 
ســیزدهم و وزارت نفــت با برخورداری از نقشــه 
راه برای افزایش تولیــد نفــت و گاز برنامه ریزی 
دقیقی انجــام داده اند و با بهره گیــری از ظرفیت 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجی، خبرهای خوبی 
 برای ملت ایران و مصرف کنندگان انرژی در جهان 

خواهیم داشت.
اوجی درباره تأثیر تحــولات اخیر منطقه بر قیمت 
نفت در جهان هم تصریح کــرد: انتظار می رود بازار 
جهانی نفت بــا همدلی خوب شــکل گرفته میان 
اعضای اوپک )سازمان کشورهای صادرکننده نفت( 
و اوپک پاس )ائتاف اوپک و متحدانش( از سیاست 
مصون باشــد، ضمن اینکه بنا بر گــزارش اوپک، 
تقاضای جهانی در بازار نفت تا پایان ســال ۲۰۴۵ 
میادی، روزانه ۱۶ میلیون بشــکه افزایش خواهد 
یافت که این موضوع، اهمیــت حامل های انرژی 

را در رشد اقتصادی جهان نشــان می دهد. در این 
سفر، وزیر نفت کشورمان در دیدار با الکساندر نواک 
معاون نخست وزیر روســیه درباره راه های توسعه 
مناسبات در زمینه صنایع نفت، گاز و پتروشیمی، 
اجرایی شدن قراردادهای دوجانبه و امضای اسناد 
تــازه همکاری های اقتصادی گفت وگــو و بر ورود 
روابط دو کشور به مرحله ای تازه و عزم دو کشور بر 
توسعه و تعمیق بیش از پیش مناسبات تأکید کرد.

افق های تــازه همکاری که نمونه بارز آن ســاخت 
خط آهن رشــت- آستارا در مســیر گذرگاه ریلی 
شــمال- جنوب از ابتدای ســال ۲۰۲۴ میادی 
)دی ماه امسال( اســت، از مهم ترین طرح های در 
حال اجرای بین ایران و روســیه به شمار می رود و 
با تکمیل این قطعه، کریدور بین قاره ای شــمال- 
جنوب تکمیل می شود و حجم مبادلات اقتصادی 
 و ترانزیتــی به طــور قابــل ماحظــه ای افزایش 

خواهد یافت.
برداشــتن گام های عملی برای ایجاد قطب گازی 
ایران- روســیه در خلیج فــارس از دیگر افق های 
همکاری دو کشــور بود کــه در ســفر وزیر نفت 
کشــورمان به روســیه و دیدار با »الکسی میلر« 

مدیرعامل شرکت گازپروم رونمایی شد.
اوجی در ایــن دیدار، چشــم انداز تقویت تبادلات 
انرژی ایران و روســیه و ایجاد کریــدور گازی دو 
طرف از طریق کشورهای همسایه را در چارچوب 
همکاری های منطقه ای مثبــت توصیف کرد و با 
اشــاره به دیدگاه مثبت رؤسای جمهوری اسامی 
ایران و فدراســیون روســیه در زمینه ایجاد قطب 
گازی در جنوب ایران، برداشتن گام های عملی برای 
ایجاد قطب گازی ایران و روسیه در سواحل شمالی 
خلیج فارس را خواستار شــد. مدیرعامل شرکت 
گازپروم نیز در این دیدار با اشاره به روند رو به رشد 
مناسبات تهران- مسکو، از آمادگی این شرکت برای 

همکاری های تازه با ایران خبر داد.

قطب گازی در خلیج فارس ایجاد می شود

توسعه دیپلماسی انرژی

صعــود ایــران در رده بندی 
بزرگترین اقتصادهای دنیا 

صندوق بین المللی پول با اشــاره به افزایش 
۱۶۱میلیارددلاری تولید ناخالص داخلی ایران 
در ســال ۲۰۲۲ از صعود یک پله ای ایران در 
رده بندی بزرگترین اقتصادهای دنیا و کسب 
جایگاه بیســت ویکم در این سال خبر داد. به 
گزارش تســنیم، صندوق بین المللی پول در 
جدیدترین گزارش خود میزان تولید ناخالص 
داخلی ۱۹۴ کشور جهان ازجمله ایران را در 

سال ۲۰۲۲ میادی اعام کرده است.
بر اساس محاسبات این نهاد بین المللی، تولید 
ناخالص داخلی ایران بر اساس شاخص قدرت 
خرید در این سال به یک هزار و ۶۱۶ میلیارد 
دلار رســیده که این رقم ۱۶۱ میلیارد دلار 
نسبت به سال قبل از آن افزایش داشته است. 
ایران با تولید ناخالص داخلی یک هزار و ۶۱۶ 
میلیارد دلاری خود در سال ۲۰۲۲ میادی 
به  عنوان بیست ویکمین قدرت بزرگ اقتصادی 
جهان در این سال شــناخته شده است که بر 
این اســاس اقتصاد ایران از اقتصادهای ۱۷۳ 
کشور دیگر دنیا بزرگ تر است و فقط ۲۰ کشور 
تولید ناخالص داخلی بیشتری نسبت به ایران 

در این سال داشته اند.
رتبــه ۲۱ اقتصــاد ایران میان ۱۹۴ کشــور 
جهان در حالی اســت که ایــران در معرض 
شدیدترین تحریم های وضع شده علیه اقتصاد 
یک کشــور در طول تاریخ قرار دارد. ایران در 
سال ۲۰۲۲ میادی توانسته است رتبه خود 
را میان اقتصادهای بــزرگ دنیا یک پله ارتقا 
دهد. ایران در این سال تایوان را کنار زده و در 
جایگاه بیســت ویکم قرار گرفته است. تایوان 
که در سال گذشته با اقتصاد یک هزار و ۴۷۱ 
میلیارد دلاری در رتبه بیســت ویکم جهان 
قرار داشت، در ســال ۲۰۲۲ با تولید ناخالص 
داخلی یک هــزار و ۶۱۲ میلیــارد دلاری به 
رتبه بیســت ودوم نزول کرده است. از دیگر 
کشــورهایی که اقتصاد کوچک تری نسبت 
به ایران در ســال ۲۰۲۲ داشته اند عبارت اند 
از: پاکستان، تایلند، هلند، آرژانتین، مالزی، 
آفریقای جنوبــی، امارات، ســوئد، اتریش و 

الجزایر.
این نهاد بین المللی اقتصــاد، چین را با تولید 
ناخالص داخلی ۳۰ هزار و ۲۱۷ میلیارد دلاری 
به عنوان بزرگ ترین اقتصاد دنیا در سال ۲۰۲۲ 
معرفی کرده است. آمریکا با اقتصاد ۲۵ هزار و 
۴۶۲ میلیارد دلاری در رتبه دوم و هند با ۱۱ 
هزار و ۹۰۰ میلیارد دلار در رتبه ســوم از این 

نظر قرار گرفته اند.
کشــورهای ژاپن، آلمان، روســیه، اندونزی، 
برزیل، انگلیس و فرانسه به ترتیب در رتبه های 
چهارم تا دهم از این نظر قرار گرفته اند. کشور 
کوچک »توالو« بــا تولید ناخالص داخلی ۵۸ 
میلیون دلاری بر اساس شاخص قدرت خرید 
به عنوان کوچک ترین اقتصاد دنیا شــناخته 

شده است.

یارانه هیچ خانواری حذف نمی شود
معاون رفاه وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: برنامه ای بــرای حذف دهک ها در دولت 
وجود ندارد و همه کسانی که یارانه می گیرند، 
همچنان مشمول دریافت یارانه اند اما به زودی 
تغییراتی در دهک  بندی خانوارها انجام می شود. 
معاون رفاه وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: اطاعات ۸۵ میلیون و ۶۰۰ هزار ایرانی بر 
اساس کد ملی بر روی پایگاه رفاه ایرانیان مستقر 
است و بر اساس این اطاعات وسع سنجی انجام 

می شود.
عســگریان با بیان اینکه برنامه ای برای حذف 
یارانه بگیران وجود ندارد، افزود: این سامانه در 
حال به روز رسانی است و به زودی تغییراتی در 
دهک  بندی خانوارها انجام می شود. عسگریان 
افزود: اطاعات ســامانه به روز شده و به زودی 
با اعمال اطاعات در داخل دهک ها جابجایی 

صورت می گیرد.
وی افزود: هم اکنون ۷۹ میلیون و ۶۰۰ هزار نفر 
یارانه می گیرند و همین تعداد بدون تغییر حفظ 
می شــود، اما دهک ها تغییر خواهد یافت. وی 
تاکید کرد: این پایگاه از مهم ترین پنجره های 
اطاعاتی کشور محسوب می شود و بسیاری از 
سیاست های کلی دستگاه های مختلف از طریق 

این اطاعات تدوین خواهد شد.
معاون رفاه وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: هم اکنون این پایگاه در طرح کالابرگ و 
تعیین افراد مشمول و همچنین در تعیین افراد 
تحت پوشش نهاد های حمایتی از جمله کمیته 

امداد و بهزیستی نقشی تعیین کننده دارد.
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دســتورالعمل معامات قراردادهای آتی برای 
فرابورس تصویب شــده و معامات قراردادهای 
آتی روی انواع اوراق بهادار در فرابورس به زودی 
آغاز خواهد شد. با تصویب دستورالعمل معامات 
قراردادهای آتی، امکان  معامات برای معامات 

آتی سهام در فرابورس فراهم شد.
گفتنی است قرارداد آتی یکی از انواع ابزارهای 
مشتقه اســت که به موجب آن فروشنده تعهد 
می کند در سررسید تعیین شده، تعداد معینی 
از دارایــی پایه را به قیمتی کــه در زمان انعقاد 
قرارداد تعیین می شــود، بفروشــد و در مقابل 
خریدار متعهد می شود آن تعداد معین از دارایی 
پایه را در تاریخ سررسید خریداری کند. بنابراین 
در قراردادهای آتی بر خاف قراردادهای اختیار 
معامله هر دو طرف خریدار و فروشنده متعهد به 

انجام معامله در سررسید قرارداد هستند.
از این رو هر دو طرف در راستای تضمین انجام 
تعهدات، مکلــف به ارائه وجهی بــا عنوان وجه 
تضمین هستند. این وجه تضمین به صورت روزانه 
با توجه به تغییرات قیمت دارایی پایه و معامات 

قرارداد آتی، به روزرسانی می  شود.
قراردادهــای آتــی قراردادهایی اســتاندارد 
بــا مشــخصات تعیین شــده هســتند که در 
اطاعیه های فرابورس به اطــاع عموم خواهد 
رســید و هیچ کدام از طرفین امکان تغییر این 
مشــخصات را نخواهند داشــت.از سوی دیگر 
قرارداد آتی، قراردادی دو طرفه اســت؛ به این 
معنی که سرمایه گذاران در این بازار می توانند 
عاوه بر افزایش قیمــت، از کاهش قیمت ها نیز 

سود کسب کنند.

دبیر انجمن نســاجی با بیان اینکه مواد اولیه فعلی 
پاسخگوی نیاز صنعت نســاجی نیست، گفت: باید 
در یک برنامه پنج ساله ۵ میلیارد دلار برای نوسازی 
و بازسازی زیرساخت های تولید به صنعت نساجی 
اختصاص دهیم. سید شجاع الدین امامی رئوف دبیر 
انجمن صنایع نساجی ایران اظهار کرد: ما برای صنعت 
نساجی که یک صنعت اشتغال زا و دارای ارزش افزوده 
است نیاز داریم که در یک برنامه ۵ ساله ۵ میلیارد دلار 
تسهیات برای بازسازی و نوسازی تخصیص دهیم؛ 
یعنی باید سالی یک میلیارد دلار تسهیات در نظر 
بگیریم تا زیرساخت های خود را از نظر تولید پارچه و 

پوشاک تقویت کنیم.
وی افزود: در حال حاضر سالی ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون 
دلار واردات ماشــین آلات داریم و ایــن واردات بر 
اســاس برنامه ریزی های واحدها بــا منابع موجود 

انجام می شــود اما ما برای دوره برنامه هفتم توسعه 
درخواســت داریم که تســهیاتی برای بازسازی و 
نوسازی واحدها پرداخت شــود. در دهه هشتاد این 
اتفاق افتاد و واحدهای ما از محل آن تسهیات سرپا 
شدند. بنابراین نیاز داریم دولت از این نظر به صنعت 

نساجی توجه کند.
امامی رئوف اظهار کرد: درخواســت ما این است که 
وزارت صمت یک حجم زیادی پنبه خریداری کند 
و به واحدهای صنعت نساجی از طریق بورس یا… 
بفروشــد. در واقع به جای اینکه واحدهای ما بروند 
کل دنیا را بچرخند و با ســختی پنبــه وارد کنند؛ 
به عنوان مثال بهتر اســت وزارتخانــه برای خرید 
یک پکیج ۱۰۰ هزار تنی با کشورهای تولیدکننده 
 توافق کند و در نهایت صنایع نساجی از خود دولت 

پنبه را بخرند.

صنعت نساجی نیازمند به ۵ میلیارد دلار سرمایه امکان معاملات آتی سهام در فرابورس فراهم شد
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مدیرعامل بانک توســعه تعاون بیشترین میزان 
تســهیات پرداختی بانک را مربــوط به بخش 
صنعت دانست و گفت: حدود ۵۰ درصد تسهیات 
بانک، تسهیات خرد و زیر یک میلیارد تومان در 
حوزه اشتغال و ۵۰ درصد دیگر تسهیات متوسط 

شامل SME ها و بنگاه های متوسط است.
محمد شیخ حسینی درباره پرداخت تسهیات 
بانک بــه طرح های اشــتغال گفــت: در حوزه 
تســهیات تبصره ۱۸ که مهم ترین تسهیات 
تکلیفی ما در حوزه اشتغال، صنعت،  کشاورزی 
و گردشگری بوده ۹۸ درصد بودجه را پرداخت 
کردیــم و ۹۸ درصــد تحقق برنامه داشــتیم. 
بیشترین میزان تسهیات دهی بانک نیز مربوط 
به بخــش صنعت بوده و ۴۰ درصد تســهیات 

پرداختی ما در بخش صنعت بوده است.
وی میــزان تســهیات پرداختــی بانک جهت 
اشتغالزایی را مورد اشــاره قرار داد و تاکید کرد: 
تسهیات پرداختی بانک  در دوره مدیریت جدید 
۷۰ همت بوده است. این رقم دقیقا ۶۰ درصد کل 
تسهیات پرداختی بانک از سال ۱۳۸۸ تا امروز 
اســت. از زمان تشکیل بانک در ســال ۱۳۸۸ تا 
امروز حدود ۱۲۰ همت تسهیات پرداخت کرده 
که ۷۰ همــت آن معادل ۶۰ درصد در دو ســال 
اخیر بوده اســت. مدیرعامل بانک توسعه تعاون 

درعین حال از پرداخت ۱۹۰ هزار فقره تسهیات 
در سال گذشته خبر داد و گفت: عمده تسهیات 
پرداختی ما تسهیات خرد و متوسط است. یکی 
از محاسن بانک این است که تسهیات خود را به 
کسب و کارها و بنگاه های خرد و کوچک اختصاص 
می دهد. دومین ویژگی بانک در حوزه تسهیات 
این است که تسهیاتش در بخش واقعی اقتصاد 
پرداخت می شود. به گفته شیخ حسینی، حدود 
۵۰ درصد تســهیات بانک، تســهیات خرد و 
تسهیات زیر یک میلیارد تومان در حوزه اشتغال 
است و ۵۰ درصد دیگر تسهیات متوسط شامل 

SME ها و بنگاه های متوسط است.
وی اضافه کرد: عمده تسهیات خرد بانک شامل 
نهادهای حمایتی در حوزه خود اشتغالی نظیر 
کمیته امداد امام خمینی)ره(، بهزیستی،  بنیاد 
شهید و اعضای تعاونی ها مثل تعاونی های فرش 
دستباف، تعاونی های روستایی و مشاغل خانگی 
است. بعضا تعاونی های کوچک را هم داریم که 
در قالب کارگاه های کوچک کســب و کار دارند 
و با تسهیات زیر یک میلیارد تومان می توانند 
فعالیت کنند. مدیرعامل بانک  توســعه تعاون 
گفت: بر اساس آمارها ۹۵ درصد تسهیات بانک، 
تسهیات جدید و تنها ۵ درصد به صورت امهالی 

است که در شبکه بانکی بی نظیر است.

معااون اجرایی رئیس جمهــور اعام کرد: امروز 
اتفاقات خوبی را در این زمینه در کشــور شاهد 
هســتیم به طوری که بیش از ۵۰ شاخص مهم 
اقتصادی کشــور اکنون وضعــش از قبل بهتر 

شده است.
محسن منصوری در مراسم نکو داشت روز ملی 
استاندارد که در سالن اجاس سران کشورهای 
اسامی برگزار شد، گفت: ســازمان استاندارد 
مدعی العموم است که باید در نقطه حق بنشیند 
و بین تولیدکننده و مصرف کننده قضاوت درست 
کند لــذا مدعی العموم دارای شــاخص هایی از 
جمله دانش است. معاون اجرایی رئیس جمهور 
بیان داشــت: بنابراین سازمان اســتاندارد باید 
دارای دانش باشد و از این نظر تراز سازمان باید 
از تولیدکنندگان بالاتر باشد تا بتواند نظارت لازم 

را داشته باشد.  
وی اظهار داشت: از جمله شاخص های دیگری 
که  سازمان استاندارد باید داشــته باشد و الزام 
است  شفافیت است. ما در دولت سیزدهم مفتخر 
هســتیم که خودمان را با شــاخص شــفافیت 
بسنجیم به طوری که در این دولت برای اولین 
بار بسیاری از محرمانه ترین اطاعات را از جمله 
ترازنامــه  بانک ها را در معرض دیــد قرار دادیم 
و لذا اطاعــات مالی  و حســابداری نزدیک به 

۱۵۰۰مجموعــه را برای مــردم قابل ماحظه 
کردیم. بنابراین شفاف شدن فرایندها در سازمان 

استاندارد بسیار حایز اهمیت است.
وی با بیان اینکه مســأله ســامت هم از دیگر 
الزامات مهم در حوزه استاندارد است ،گفت: لذا 
لازم است تا این شــاخص و الزام را نیز سازمان 
استاندارد داشته باشــد. منصوری با بیان اینکه 
ســهم همه ما در رشــد و پیشــرفت و توسعه 
اقتصادی کشــور باید به دقت تعریف و ارزیابی 
شود، گفت: امروز اتفاقات خوبی را در این زمینه 
در کشور شاهد هستیم به طوری که بیش از ۵۰ 
شاخص مهم اقتصادی کشور اکنون وضعش از 

قبل بهتر شده است.
معــاون اجرایــی رئیس جمهور با بیــان اینکه 
شاخص رشــد اقتصادی کشــور در ابتدای این 
دولت ۴ درصد بود، گفت: به لطف خدا و بر اساس 
آمارهای رسمی شاخص رشد اقتصادی به ۶.۲ 
رسیده اســت که این اتفاق کم نظیری در کشور 
است و در بعضی از حوزه ها مانند نفت این شاخص 
رشد عدد بیشتری بوده است. وی اظهار داشت: 
الزام دیگری که باید بــه آن توجه کرد تقویت و 
حفظ خوشنامی نشان استاندارد است همچنین 
باید این سازمان از انعطاف در عین رعایت اصول 

برخوردار باشد.

رییس سازمان ملی استاندارد گفت: نرخ کیفیت صنعت خودروسازی 
زیر نرمال است و خودروســازان حتی نتوانســته اند حداقل رضایت 
مردم را تامین کنند. »مهدی اســام پناه« در حاشــیه همایش روز 
جهانی استاندارد در جمع خبرنگاران اظهار داشت: طبق تحلیل انجام 
شده و گزارش منتشره دانشــگاه امیرکبیر، نرخ کیفیت در بعضی از 
کالاها از جمله دخانیت و صنعت خودروســازی زیر ۵۰ درصد است و 

خودروسازان نتوانسته اند رضایت مردم را کسب کنند.
وی افزود: پنج خودروی بی کیفیت و پرعیب را در دولت ســیزدهم از 
مدار تولید خارج کردیم و اکنون در حال استانداردســازی یک هزار 

قطعه خودرو هســتیم تا به صورت فنی و کارشناسی تاییدیه دریافت 
کنند. رییس سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه وزارتخانه ها و بنگاه 
های تولیدی در استانداردسازی مسوولیت دارند، ادامه داد: شاخص ها 
و نرخ کیفیت سازی ۵۶ مولفه و شــاخه دارد که نوع رضایت و رفتار 
بازار همخوانی دارد، این گزارش برخط تهیه شده و گزارش آن بر روی 
سازمان استاندارد بارگزاری شده است. وی با اشاره به اینکه در صنایعی 
از جمله شوینده، مواد غذایی، مبلمان و لوازم خانگی رتبه کیفیت بالای 
۷۰ درصد را داریم، گفت: این شاخص نرمال خوبی در سطح جهانی و 
نشانگر رضایت مردم است. اسام پناه تاکید کرد: مطالبه مردم برای 

ما حجت است و با تاش شبانه روزی به وظایف خود عمل می کنیم. 
رییس سازمان ملی اســتاندارد با بیان اینکه این سازمان یک دستگاه 
ریشه دار است، گفت: نشان اســتاندارد، اعتبار ایرانی، نشانگر امید به 
آینده و مرجعیت صیانت از ایمنی و کیفیت است. وی خاطرنشان کرد: 
دستگاه های نظارتی در سامت و آرامش خدمات را ارائه می کنند، اما 
در صورتی که کوچکترین اتفاق یا تعارض منافع ایجاد شــود صدای 
مافیای قدرت و ثروت بلند می شــود. اســام پنــاه تصریح کرد: کار 
استاندارد دشوار اســت، از مردم می خواهیم از ما حمایت کنند تا با 

صابت از حقوق مصرف کنندگان صیانت کنیم.

۵0 شاخص اقتصادی بهبود یافته استبخش صنعت، بیشترین دریافت کننده تسهیلات بانک

استانداردسازی یک هزار قطعه خودرو

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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راهکار ساماندهی بازار اجاره
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

برای اینکه اجاره بها به ثبات برسد باید قراردادهای اجاره بها در یک سامانه جامع ثبت شود که طبق 
عرف باشد و صاحبخانه ها نتوانند با مستأجران خارج از عرف قراردادی را به امضا برسانند. از سوی دیگر 
کد رهگیری برای همه اجباری شود تا قراردادهای زیر زمینی دیگر ازبین برود. چرا که این قراردادهای 

زیر زمینی باعث می شود تا قیمت گذاری کاذب صورت گیرد.
خانه های خالی نیز یکی دیگر از معضلات و چالش های بازار مسکن است که اگر شناسایی نشود تا در 
کوتاه مدت اجاره بها کاهش پیدا کند اما این راهکارها هیچکدام راهکارهای بلند مدت برای حل چالش 
بازار مسکن نیست. در بلند مدت خانه ســازی باید صورت گیرد و اطلاعات خانه های خالی و افراد بی 
خانمان بد مسکن مشخص شــود و همه اطلاعات باید با توجه به محوریت ثبات رساندن بازار مسکن 

باشد.
اجرای طرح انعقاد قرارداد اجاره در سامانه املاک و اسکان نقش بسیار موثری در کاهش هزینه های 
مستاجران دارد و در صورتی که اجرا شود بازار مســکن به سمت ثبات هدایت می شود. طبق بررسی 
های صورت گرفته بخش عمده ای از هزینه های مستاجران در حوزه نرخ اجاره و جابه جایی ها صرف 
می شود که دولت با اجرای این طرح می تواند بخش عمده ای از کمیسیون های میلیونی که مشاوران 

املاک دریافت می کردند را کاهش دهد.
اما اجرای مصوبات مجلس در بازار اجاره نیازمند، اعتبارزدایی از اسناد و قولنامه های عادی و فراهم شدن 
زیر ساخت فنی است. اگر این دو اصل رعایت شود، می توان امید داشت، بازار اجاره بر حسب تکالیف 

قانونی طرح کنترل و ساماندهی اجاره  بهای املاک مسکونی پیش خواهد رفت.
قانون مبارزه با پولشویی که صراحتا عنوان می کند که تنظیم استاد عادی بدون ثبت دیجیتال به منزله 
و مصداق پولشویی است و این جزو جرایم سنگینی است که در دنیا با آن برخورد سنگینی می شود و اگر 
این قانون و قانون طرح کنترل و ساماندهی اجاره  بهای املاک مسکونی به تصویب برسد، بازار اجاره بر 

حسب تکالیف قانونی پیش خواهد رفت.

عضــو کمیســیون عمــران مجلس شــورای 
اســلامی از الزامی شــدن ثبت کــد رهگیری 
معاملات مســکن در ســامانه املاک و اسکان 
خبــر داد و گفت: اگر مشــاوران امــلاک این 
کار را انجــام ندهند جواز آنها باطل می شــود. 
اقبال شــاکری اظهار کــرد: آگهی های املاک 
سکو های اطلاعاتی )ســایت های عرضه کننده 
آگهی امــلاک( باید کد رهگیری را از ســامانه 
 امــلاک و اســکان دریافــت و آن را در آگهی

 درج کنند.
وی ادامه داد: به این ترتیب خریدار می تواند با کد 
رهگیری به سامانه املاک و اسکان مراجعه و از 
واقعی بودن آگهی اطمینان حاصل کند، این کار 
جلوی اجحاف و کلاهبرداری ها و جلوی صوری 
کارکردن ها را می گیــرد. قطعاً یکی از کار هایی 
که مجلس دنبال می کند اطمینان خاطر از این 
اســت که اطلاعات املاک وارد سامانه املاک و 

اسکان شود.
وی در خصــوص ضمانــت اجرایی ایــن اقدام 
افزود: اگر مشــاوران املاک ایــن کار را نکنند 
بار اول و دوم جریمه های ســنگینی می شوند و 

بار ســوم کلًا جواز آنها باطل می شود. چنانچه 
مالکان ایــن کار را انجام ندهنــد اگر بخواهند 
مثلًا حکم تخلیه برای مســتأجر بگیرند دیگر 
نمی توانند برای حکم تخلیه اقدام کنند، چراکه 
به محض درخواست به دادگاه، آن ها می گویند 
کد رهگیری ســامانه املاک و اســکان را ارائه 
 کند و اگر نداشــته باشــد اصــلًا کارش انجام 

نمی شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
با تذکر اینکه در صورتی که مالک بخواهد حکم 
تخلیه را بگیرد باید مالیات سنگین سال هایی را 
که کد رهگیری را دریافت نکرده است پرداخت 
کند،  اضافه کرد: پیش بینی ها در قانون شــده 
است، به نظر می آید که این کار دارد خوب انجام 

می شود.
شاکری با اشاره به تشکیل کارگروهی در وزارت 
راه و شهرسازی و بازرســی از مشاوران املاک 
متخلف، اظهــار کرد: این کارگــروه همچنین 
آگهی ســکوهای اینترنتی را رصد می کنند تا 
مطمئن شوند ســلامت معاملات بازار مسکن 

تضمین می شود.

رئیس هیات مدیــره اتحادیه مــرغ تخم گذار 
اســتان تهران، اظهار داشــت: شــرایط تامین 
نهاده ها بســیار بد اســت. مخصوصــا در مورد 
ســویا اصلا یافت نمی شود و شــرایط آن بدتر 
از قبل هم شــده اســت. برای نمونــه در هفته 
 گذشــته توانســتیم با قیمت 35 هــزار تومان 

خرید کنیم.
ناصر نبی پور در خصوص وضعیت بازار تخم مرغ 
گفت: بازار شرایط معمولی دارد و قیمت همچنان 
زیر نرخ مصوب است. میانگین قیمت ها در هفته 
گذشته 46 هزار و 500 تومان تا 47 هزار تومان 

در بازار بوده است. 
وی در مــورد وضعیــت تولیــد و عرضــه نیز 
افــزود: وضــع تولید خوب اســت و مشــکلی 
در ایــن مورد وجود نــدارد. بــرای بخش مازاد 
محصول هم چنــد هفته ای صــادرات صورت 
 نمی گرفــت اما اکنــون کم و بیــش صادرات 

وجود دارد.
نبی پور در ادامه در مورد نهاده ها گفت: شرایط 
تامین نهاده ها بســیار بد اســت. مخصوصا در 
مورد ســویا اصلا یافت نمی شــود و شرایط آن 
بدتر از قبل هم شــده است. برای نمونه در هفته 
 گذشــته توانســتیم با قیمت 35 هــزار تومان 

خرید کنیم.

وی در مورد اصلاح قیمت ها گفت: قرار بر این بود 
اصلاح قیمت ها انجام شود که هنوز خبری از آن 

نشده است.
 از طرفی هم قیمت همه کالاهــا افزایش یافته، 
برای نمونه ارز مکمل های دامی از 28 هزار و 500 
تومان به 37 هزار و 500 تومان افزایش داشته و 
باعث شده خود به خود قیمت شــان بالا برود. از 
ابتدای سال تقریبا، قیمت مکمل های دامی 70 تا 
80 درصد بالا رفته بود که با این تصمیم مجددا 

احتمالا تا 30 درصد هم افزایش یابد. 
نبی پور در مورد قیمت تمام شده تخم مرغ گفت: 
الان قیمت تمام شده بالای 50 هزار تومان است. 
از همین روی، نرخ باید به 54 تومان برســد که 
مرغ دار بتواند نفس بکشد. به خصوص نبودن سویا 
مشکل ساز شده و مرغدار مجبور است سویا را از 

بازار آزاد به قیمت 2.5 برابر تهیه کند.
 رئیس هیات مدیــره اتحادیه مــرغ تخم گذار 
اســتان تهران گفت: الان خود مســئولان هم 
به قیمت 56 تــا 57 هزار تومان اذعــان دارند، 
البته در صورتی که ســویا همان 20 هزار تومان 
باشد نه سویا به قیمت 35 هزار تومان. از همین 
روی، قیمت پیشــنهادی بــرای تصویب همان 
 مبلغ 57 هزار و 800 تومان تــا 58 هزار تومان

 است.

معاون وزیر صمت با بیان اینکه ســامانه یکپارچه ابزار نظارتی برای 
کنترل بازار و رضایت مشتریان اســت، گفت: هر چقدر فضای بازار 
باز شود و عرضه بیشتر از تقاضا باشد مردم می توانند خودشان ورود 
کنند. منوچهر منطقی معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت درباره 
ورود خودروهای برقی بــه حمل ونقل عمومی از مــاه آینده اظهار 
کرد: متخصصان از ۱0 سال قبل مطالعه در مورد خودروهای برقی 
متناسب با جامعه ایران را شــروع کردند و معاونت علم و فناوری و 

شرکت مپنا نیز تلاش های زیادی در این زمینه صورت دادند.
وی افزود: فعالیت های صنعتی و تحقیقاتی خودروهای برقی از حدود 
یک دهه قبل شروع شد و در بخش سیاست گذاری و تصمیم گیری 
هم حدود 6 سال قبل، دولت یک لایحه در مورد برقی سازی خودروها 
تدوین کرد؛ اما نهایتاً به علت عدم اعتقاد برخی نهادهای حاکمیتی به 
این موضوع، به تصویب نرسید. معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت 

تصریح کرد: با این شرایط می توان گفت که تأخیر در تصمیم گیری 
ورود خودروهای برقی به کشور وجود داشته؛ اما در بخش تحقیقاتی 

و صنعتی تأخیر و تعللی وجود نداشت.
منطقی، وضعیت مصرف بالای بنزین در کشور را نگران کننده خواند و 
گفت: یکی از دلایل استفاده از خودروهای برقی همین مصرف بالای 
بنزین است و رفتن به سمت خودروهای برقی موجب تعدیل مصرف 

بنزین طی 5 تا ۱0 سال آینده خواهد شد.
این مقام مسئول با بیان اینکه آئین نامه این موضوع )شامل وظایف 
دســتگاه های مختلف و تعریف مشــوق ها( باید در هیئت دولت به 
تصویب برســد، افزود: علاوه بر وزارت صمــت، وزارت نفت نیز باید 
مشــوق هایی را ارائه کند. وزارت نیرو باید به تکمیل زیرساخت ها 
و وزارت علوم نیز به تغییر مفاد درســی و مباحــث جدید بپردازد و 
همچنین معاونــت علمی و فناوری هم باید بحــث تکمیل زنجیره 

تأمین خودروهای برقی و طراحی ها و فناوری های جدید و پشتیبانی 
را دنبال کند. منطقی تأکید کرد: جمع بزرگی از دستگاه ها و نهادها 
باید در این زمینه به ایجاد زیرســاخت ها و پشــتیبانی بپردازند و 

حمایت های لازم را انجام دهند.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت در پاســخ به این پرسش که 
سرانجام سامانه یکپارچه عرضه خودرو به کجا خواهد رسید، گفت: 
این، یک سامانه نظارتی برای کنترل بازار و مصرف سوخت و رضایت 
مشتریان است و نهایتاً برای اینکه عرضه و تقاضا تحت نظارت وزارت 
صمت و ســازمان حمایت و شــورای رقابت باشــد، راه اندازی شد. 
همچنین با توجه به نارضایتی بالایی که از قرعه کشی وجود داشت 
نوبت دهی انجام شد. نکته سوم و مهم تر اینکه هر چقدر فضای بازار 
به سمت باز شدن حرکت کند و عرضه بیشــتر از تقاضا باشد مردم 

می توانند خودشان ورود کنند.

معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت با بیان این که رفتن به سمت 
خودرو های برقی موجب تعدیل مصرف بنزین طی 5 تا ۱0 ســال 
آینده خواهد شد، گفت: تولید خودروهای برقی نیازمند حمایت همه 
دستگاه هاســت. منوچهر منطقی معاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمت درباره ورود خودروهای برقی به حمل ونقل عمومی از ماه آینده 
اظهار کرد: متخصصان از ۱0 سال قبل مطالعه درمورد خودروهای 
برقی متناسب با جامعه ایران را شروع کردند و معاونت علم و فناوری و 

شرکت مپنا نیز تلاش های زیادی در این زمینه صورت دادند.
وی افزود: فعالیت های صنعتی و تحقیقاتی خودروهای برقی از حدود 
یک دهه قبل شروع شد و در بخش سیاست گذاری و تصمیم گیری 
هم حدود 6 سال قبل، دولت یک لایحه درمورد برقی سازی خودروها 
تدوین کرد؛ اما نهایتاً به علت عدم اعتقاد برخی نهاد های حاکمیتی به 
این موضوع، به تصویب نرسید. معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت 

تصریح کرد: با این شرایط می توان گفت که تأخیر در تصمیم گیری 
ورود خودروهای برقی به کشــور وجود داشته اســت؛ اما در بخش 

تحقیقاتی و صنعتی تأخیر و تعللی وجود نداشت.
منطقی، وضعیت مصرف بالای بنزین در کشور را نگران کننده خواند و 
گفت: یکی از دلایل استفاده از خودروهای برقی همین مصرف بالای 
بنزین است و رفتن به سمت خودرو های برقی موجب تعدیل مصرف 

بنزین طی 5 تا ۱0 سال آینده خواهد شد.
این مقام مسئول با بیان اینکه آیین نامه این موضوع )شامل وظایف 
دســتگاه های مختلف و تعریف مشــوق ها( باید در هیئت دولت به 
تصویب برســد اضافه کرد: علاوه بر وزارت صمــت، وزارت نفت نیز 
باید مشوق هایی را ارائه کند. وزارت نیرو باید به تکمیل زیرساخت ها 
و وزارت علوم نیز به تغییر مفاد درســی و مباحــث جدید بپردازد و 
همچنین معاونــت علمی و فناوری هم باید بحــث تکمیل زنجیره 

تأمین خودروهای برقی و طراحی ها و فناوری های جدید و پشتیبانی 
را دنبال کند. منطقی تأکید کرد: جمع بزرگی از دستگاه ها و نهادها 
باید در این زمینه به ایجاد زیرســاخت ها و پشــتیبانی بپردازند و 

حمایت های لازم را انجام دهند.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت در پاســخ به این پرسش که 
سرانجام سامانه یکپارچه عرضه خودرو به کجا خواهد رسید گفت: 
این، یک سامانه نظارتی برای کنترل بازار و مصرف سوخت و رضایت 
مشتریان است و نهایتاً برای اینکه عرضه و تقاضا تحت نظارت وزارت 
صمت و سازمان حمایت و شورای رقابت باشد راه اندازی شد همچنین 
باتوجه به نارضایتی بالایی که از قرعه کشی وجود داشت نوبت دهی 
انجام شد. نکته ســوم و مهم تر اینکه هر چقدر فضای بازار به سمت 
باز شدن حرکت کند و عرضه بیشــتر از تقاضا باشد مردم می توانند 

خودشان ورود کنند.

فعال کارگری با اشــاره به اینکه 60 درصد کارگران دنبال شغل دوم و سوم 
هستند گفت: بحران اقتصادی، تورم، گرانی و مشکلات عدیده در سال های 
اخیر افراد را مجبور کرده تا جهت کسب درآمد مکفی در چندین جا مشغول 
شوند. حمید حاجی اسماعیلی، فعال کارگری درباره اینکه اکثر کارگران چند 
شغله هستند گفت: یکی از دلایل چند شغله بودن نیرو کار در شرایط فعلی 
اقتصادی مشکلات معیشتی است. بحث دیگر به بعد فرهنگی آن باز می گردد 
که به یک فرهنگ عام تبدیل شده است. وی با بیان اینکه در جنبه فرهنگی 
به دلیل ضعف شدید قوانین کشور، مدیران معمولا چندشغله هستند و کمتر 
کسی نسبت به توانایی و کارآیی آنها و البته درآمدشان توجه می کند گفت:  
این موضوع به تدریج به سطوح پایین جامعه نیز سرایت می کند، یعنی افراد 
می توانند در چند جا فعالیت شغلی داشته باشند بدون اینکه کارآیی، تخصص 
و بهره وری آنها مورد توجه جدی باشد.این جنبه چندشغله بودن به مسئله 
عمومی و طبیعی تبدیل شده است، از همین روی  شاهد مدیران چندشغله 

هستیم که بارها رسانه ای شده است.
وی با اشاره به اینکه  وقتی الگوها و جنبه های مدیریتی و ساختار اداری کشور 
چنین وضعیتی را عادی تلقی می کند بتدریج به فرهنگ تبدیل می شود که 
دیگر بازنشستگی افراد مطرح نیست و چندشغله بودن به عنوان مزیت تلقی 

می شود بیان کرد: متاسفانه، سیاســت گذاران کشور برای حل این مسئله 
تا کنون اقدامی نکرده اند. مهمترین عوارض چند شغلی در کشور افزایش 
نرخ بیکاری و کاهش بهره وری نیروی کار است. این کارشناس حوزه کار با 
بیان اینکه یکی از دلایل چند شغله بودن کارگران مشکلات معیشتی است 
گفت:البته مدیرانی که چند شغله هستند مشکلات اقتصادی ندارند،چون آنها 
چندین برابر فرد عادی درآمد دارند و حتی قانون تا هفت برابر درآمد را برای آنها 
رسمی کرده است. بنابراین این مشکل برای حقوق بگیران صدق می کند که 
دارای درآمدهای ثابتی دارند. حاجی اسماعیلی گفت: طبیعتاً بحران اقتصادی، 
تورم، گرانی و مشکلات عدیده  در سال های اخیر کارگران را مجبور به شغل 
بعدی کرده است تا بتوانند با درآمدی دیگر از پس هزینه های زندگی بر بیایند. 
اما یکی از مشکلات این است که کارمندان، کارگران و حتی بازنشستگان اگر 
شغلی رسمی پیدا نکنند، معمولاً در فعالیت های غیررسمی مانند رانندگی، 

حمل و نقل و دلالی کاری برای خود دست و پا می کنند.
حاجی اسماعیلی افزود: بنابراین جنبه اقتصادی چندشغله بودن برای عموم 
مردم مهم است چون در ســال های اخیر درآمد و قدرت خرید آنها بصورت 
روزانه کاهش یافته که ناشی از ساختار بیمار اقتصاد کشور است.متاسفانه، 
سیاست گذاران نیز نتوانستند تناسبی بین تورم و حقوق و دستمزد ایجاد 

کنند و شاهد هستیم که ارزش حقوق ها نسبت به تورم روند کاهشی به خود 
گرفته است. وی با بیان اینکه  در بیشتر کشورها بحث چندشغله بودن اصلا 
مطرح نیست. کشورهای  توسعه یافته درآمدهای بالایی دارند که عمدتاً به 
دلیل حمایت از بازار آزاد است ادامه داد: در این کشورها، کارکنان تا زمانیکه 
فعال هستند، درآمد و حقوق مکفی دارند بطوریکه در اتحادیه اروپا برای یک 
ساعت کار تا 22یورو دستمزد پرداخت می شود در حالیکه در کشور ما برای 
یکماه نزدیک به ۱40تا ۱50یورو پرداخت می شود. این آمار نشان می دهد 
که دستمزدها در ایران بســیار پایین است و دچار مشکل هستیم. بنابراین 
در این کشورها دلیلی بر شغل دوم یا سوم وجود ندارد. همچنین نرخ مالیاتی 
که از آنها دریافت می شود آنها را فرسوده می کند. اگر ما نیز دستمزد کافی 
پرداخت کنیم دلیلی بر دوشغله بودن وجود ندارد. بنابراین این پدیده مختص 
کشورهای در حال توسعه است. وی با تأکید بر اینکه آماری برای چند شغله 
ها وجود ندارد گفت: با توجه به اقتصادی دولتی عمده مدیران چند شــغله 
هستند اما در بخش خصوصی نیز پیش بینی می شود که تقریبا 60درصد افراد 
شغل دوم یا سوم را داشته باشند. بحران اقتصادی، تورم، گرانی و مشکلات 
 عدیده در سال های اخیر افراد را مجبور کرده تا جهت کسب درآمد مکفی 

در چندین جا مشغول شوند.

وزیــر راه و شهرســازی 
با اشــاره به 4 سیاســت 
وزارت راه و شهرســازی 
برای کنترل بازار مســکن 
گفــت: یکــی از اقدامات 

دولت برای کنترل بازار مسکن، قانون ساماندهی 
بازار اجاره و مسکن اســت، در این قانون هرساله 
ســقف قیمت   ها و اجاره توسط شــورای مسکن 
استان ها تعیین می شــود و در این شرایط مراجع 
 قضایی و شــبه قضایــی، می تواننــد حکم لازم 

را صادر کند.
بــه گــزارش ایلنــا، مهــرداد بذرپــاش درباره 

سیاســت ها و اقدامات دولت برای کنتــرل بازار 
مســکن و کاهش قیمت ها اظهار داشــت: دولت 
برای کاهــش قیمت مســکن با ابــزار تنظیمیِ 
مختلف در تلاش اســت کــه قیمت مســکن را 
کنترل کنــد و 6 ماه اخیر تلاش هــای زیادی در 
 این باره انجام شــده و اثرات خوبی در بازار مسکن 

داشت.

وی با اشــاره به سیاســت ها و ابزارهای تنظیمی 
دولت گفت: مالیات بر خانه های خالی، ساماندهی 
مشــاوران املاک و پلتفرم های مسکنی و ارتقای 
سامانه املاک و مســکن برای انعقاد قراردادهای 
آنلاین از سیاست های تنظیم بازار مسکن در طول 
مدت 6 ماه گذشته بود که برخی از این اقدامات ها 
در تمام دنیا برای کنترل بازار مسکن مورد استفاده 

قرار می گیرد. 
وزیــر راه  و شهرســازی با بیــان اینکــه یکی از 
سیاســت های مهم وزارت راه و شهرسازی کنترل 
پلتفرم های مرتبط با معاملات مسکنی بود، ادامه 
داد: پلتفرم هــا و ســایت های اینترنتی معاملات 
اثرگذاری بیشتری از مشــاوران املاک متخلف، 
در قیمت سازی ها و ایجاد التهاب در بازار مسکن 

داشــتند.  از این رو برای کنترل و ساماندهی این 
پلتفرم ها جلســات متعــددی بــا وزارت صمت، 
راه و شهرســازی و وزارت ارتباطات و مدیران این 
پلتفرم هــا برگزار شــد. مدیــران پلتفرم ها قبول 
کردند و متعهد شــدند کــه مقــررات مرتبط با 
این زمینه را بپذیرنــد و رعایت کننــد که این تا 
 کنون بــه این تعهــد عمل کردنــد و این موضوع 

در جریان است.
بذرپاش تاکید کرد: قرار بر این شد که تنها ملکی 
که هویت آن از طریق ســامانه املاک و اســکان 
مشخص شده باشد در پلتفرم ها عرضه و آگهی شود 
البته ما به این قائل هستیم، پلتفرم ها باید توسعه 
پیدا کنند و بتوانند باعث تســهیل امور و خرید و 

فروش شوند اما باید مقررات را رعایت کنند. 
وی گفت: از دیگــر اقدامات دولت بــرای کنترل 
بازار مســکن، قانون ســاماندهی بــازار اجاره و 
مســکن اســت که در این باره منتظر هســتیم 
مجلس ایــن قانون را ابــلاغ کند. قانون بســیار 
خوبی اســت و در حال حاضر در مســیر شورای 

 نگهبــان و مجمع تشــخیص مصلحــت در حال 
بررسی است.

وزیر راه و شهرســازی با اشــاره بــه جزییات این 
قانون جدید مســکن تاکید کــرد: در این قانون 
هر ساله ســقف قیمت ها توسط شــورای مسکن 
اســتان ها طبق تورم تعیین می شود و این نکته از 
نقاط قوت این قانون اســت بنابراین تعیین سقف 
اجاره قانون مند می شــود و در این شرایط مراجع 
قضایی و شبه قضایی، می توانند حکم لازم را صادر 
کند و ای کاش این قانون تابســتان دســتمان را 
 می گرفت تا بتوانیم کنترل بیشتری در بازار اجاره 

داشته باشیم.  
بذرپاش همچنان درباره میزان پرداخت وام ودیعه 
به مستاجران در نیمه اول امسال  گفت: از ابتدای 
امسال و در فصل نقل وانتقالات مسکن 43 هزار وام 
ودیعه به مستاجران پرداخت شد که البته این عدد 
کم است. متقاضیان بیشــتر از این بود اما تا پایان 
شــهریور ماه بانک ها به 43 هزار مســتاجران وام 

ودیعه پرداختند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

چهار سیاست وزارت راه و شهرسازی برای کنترل بازار مسکن تشریح شد

قوانین حمایتی جدید برای مستاجران

سامانه یکپارچه خودرو، ابزار نظارتی کنترل بازار است

تعدیل مصرف بنزین با استفاده از خودروهای برقی

۶۰ درصد کارگران دنبال شغل دوم و سوم هستند

جواز مشاوران املاک متخلف باطل می شود

الزام ثبت کد رهگیری در سامانه املاک 

افزایش 100 درصدی قیمت مکمل های دامی 
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فناوری و 
اطلاعات

بومی سازی ساخت چمن استادیوم فوتبال
پاشنه آشیل زمین های ایرانی و حتی اروپایی نفوذ پذیری و کنده شدگی است. از 
این رو، معمولا مدیران و مسئولان مجموعه های ورزشی، برای رفع این مشکل به 
سمت خرید دستگاه های متنوع و گران قیمت برای نگه داری از زمین می روند در 
این شیوه به تعداد زمین های فوتبال باید ست ماشین آلات داشت اما شرکت بتن 
صنعت جمکران که ساخت چمن ورزشگاه تختی آبادان را در کارنامه خود دارد، 

موفق به ساخت زمین چمنی شده که نیاز به نگه داری چندانی ندارد.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری واقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری؛ داوود ملکی رئیس هیات مدیره شــرکت بتن صنعت 
جمکران در توضیح سازوکار ســاخت این نوع چمن گفت: »موضوع اصلی پروژه 
مسلح کردن خاک های ضعیف جهت تحمل بارهای ترافیکی و جلوگیری از فشرده 
شدن، افزایش نفوذپذیری و کاهش کنده شــدن است؛ در عالم مکانیک خاک و 
مهندسی عمران اینها جمع ضد هستند یعنی با بالابردن ظرفیت باروری خاک، در 
حقیقت به سمت چگالی بالاتر و سیمانته شدن خاک پیش می رویم، در این فضا، 

خود به خود، نفوذپذیری کاهش پیدا می کند«.
وی ادامه داد: »ما جمع ضدین را در این پروژه به وجود آورده ایم و طی آن، با افزایش 
ظرفیت باروری خاک و استفاده فیلامنت های پلیمری از فشرده شدن جلوگیری 
کرده ایم؛ مثل سازه بتنی. اگر شما یک سازه بتنی را بدون میلگرد بسازید تحت 
تاثیر وزن خود منهدم می شود اما فیلامنت ها یا میلگردهای فولادی مسیر بار را 
انتقال می دهند و از فشرده شدن جلوگیری می کنند و این سبب شد تا ما در خاک 
این کار را رقم بزنیم. این در دنیا بی نظیر است و به لحاظ تکنیکال دیتا هم 5 برابر 
تکنیکال دیتا اروپا هستیم و 15 برابر تکنیکال دیتا عرف معمول مکانیک خاک 

برای خاک های سست هستیم.«
ملکی تصریح کرد: » یک رصد جزئی از وضعیت  استادیوم های ایران طی بیست 
سال گذشته نشان می دهد تمام زمین های چمن، در سال اول از بین رفته اند این 
زمین ها یا دچار آب ماندگی یا دچار از جاکندگی شده اند، ما از سال 1381 اولین 
زمین مان )استادیوم تختی آبادان( را در ایران احداث کردیم، هنوز آن زمین بار 
ترافیکی بالایی را تحمل می کند، استادیوم تختی در مقایسه با استادیوم آزادی، 
نقش جهان، گل گلهر و ... از شــرایط بهره برداری بهتری برخوردار است. این در 
حالی است که این زمین  سال 81 تا 83 ساخته شده و در بدترین شرایط اقلیمی 
به لحاظ آبیاری با آب شور و کمترین امکانات نگه داری می شود. ضمن اینکه تیم 

صنعت نفت آبادان هم تمرین و هم مسابقه را در این زمین انجام می دهد«.
وی همچنین در خصوص هزینه نگه داری زمین افزود: » هزینه نگه داری زمین در 
این شیوه ماهانه چیزی حدود 80 تا 100 میلیون تومان است این در حالی است 
که نگه داری زمین چمن در اســتادیوم های اروپایی چیزی حدود 30 هزار دلار 

هزینه بر می دارد.«

مذاکرات شیائومی برای شراکت در تولید خودروی برقی
شرکت شیائومی، مذاکراتی با خودروســازان مطرح در زمینه همکاری در تولید 
خودروی برقی، انجام داده اســت. بلومبــرگ به نقل از منابع آگاه نوشــت: این 
غول تلفن هوشــمند چینی که قصد دارد خودروهای برقی با برند خود را تولید 
کند، با خودروســازان متعددی از جمله گروه هلدینــگ خودرویی برلیانس و 
شــرکت چری، مذاکره کرده اســت. شــیائومی همچنین با گروه خودروسازی 
 پکن )BAGC( درباره همکاری احتمالی در تولیــد خودروهای برقی، گفت وگو 

کرده است.
مذاکرات شیائومی برای یافتن خودروساز شــریک، با تلاش چین برای محدود 
کردن تعداد مجوزهای تولید خودروی برقی همزمان شده است. بخش خودروی 
برقی پس از رشد پرشتابی که در نتیجه سال ها یارانه های سخاوتمندانه پیدا کرد، 
دچار اشــباع شــده و بازیگران فعلی با کاهش قیمت ها، سعی می کنند تقاضای 
مصرف کننده را تقویت کنند. این وضعیت، شرکت هایی که به دنبال ورود به این 
بازار هستند را تشویق کرده تا به دنبال شراکت با تولیدکنندگان مجوزدار باشند 

یا برنامه های تجاری خود را به طور کل تغییر دهند.
شیائومی در این باره حاضر نشد اظهارنظر کند. این شرکت همچنان در تلاش برای 
کســب مجوزهای مربوط از وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین است. رایزنی 
شیائومی با خودروسازان دیگر ادامه دارد و درباره شراکت های احتمالی، قطعیتی 

وجود ندارد.
شرکت بلومبرگ اینتلیجنس ماه گذشــته پیش بینی کرده بود برنامه شیائومی 
برای تولید خودروی برقی، ممکن است باعث کاهش سود این شرکت در دو سال 
آینده شود زیرا سهم کمتر از پنج درصد در فروش شــیائومی خواهد داشت. بر 
اساس گزارش بلومبرگ، لی جون، یکی از بنیانگذاران شیائومی، متعهد شده است 
حدود 10 میلیارد دلار در تولید خودروی برقی سرمایه گذاری کند و این شرکت 

همچنان امیدوار است نخستین خودروی برقی خود را در سال آینده عرضه کند.

چراغ های هوشمند ترافیک را کاهش می دهند
محققان هوش مصنوعی را در چراغ های راهنمایی رانندگی و برای کاهش ترافیک 
و انتشار گازهای گلخانه ای به کار گرفته اند. به گزارش اینترستینگ انجینرینگ، 
ترافیک های سنگین نه تنها خســته کننده هستند بلکه برای محیط زیست نیز 
ضرر دارند. طبق این تحقیق، حمل و نقل جاده ای سهم زیادی از انتشار گازهای 
گلخانه ای دارند و این وضعیت در شــهرها بدتر اســت. در همین راستا از هوش 
مصنوعی برای بهبود عملکرد چراغ های ترافیک و کاهش انتشار گازهای گلخانه 

ای استفاده شده است.
این فناوری که در یک تحقیق گوگل ایجاد شــده »گرین لایت« نام دارد و هدف 
آن هوشمندسازی چراغ های راهنمایی و رانندگی است. گرین لایت با استفاده 
از هوش مصنوعی و ســرویس گوگل مپــس الگو های ترافیک را مدلســازی و 
پیشــنهاداتی برای بهبود وضعیت چــراغ راهنمایی و رانندگــی ارائه می کند. 
مهندسان شهرسازی می توانند در 5 دقیقه این توصیه ها را با استفاده از زیرساخت 

های موجود به کار گیرند.
نوآوری گرین لایت نه تنها وضعیت ترافیک یــک تقاطع را بهبود می دهد، بلکه 
در چند تقاطع متوالی نیز موجی از چراغ های سبز ایجاد می کند. به این ترتیب 
شــهرها می توانند جریان ترافیک را بهبود دهند و از انتشار گازهای گلخانه ای 

مربوط به توقف و حرکت دوباره اجتناب کنند.
طبق یک پست وبلاگی مربوط به پروژه، آمار اولیه حاکی از کاهش 30 درصدی 
توقف و 10 درصدی انتشــار گازهای گلخانه ای در تقاطع اول است. گرین لایت 
 در ۷0 تقاطع و در 1۲ شــهر از حیفا تــا ریودوژانیرو تا بنگالور اجرا می شــود. 
در تقاطع هایی که این فناوری به کار رفته، در مصرف سوخت صرفه جویی شده و 

انتشار گازهای گلخانه ای ماهانه کمتر شده است.
فناوری گرین لایت می تواند داده های مربوط به هزاران تقاطع را به طور همزمان 
تحلیل و جریان ترافیک را از طریق چند تقاطع در شــهر ارتقا دهد. پیشنهادات 
مبتنی بر هوش مصنوعی در زیرساخت و سیستم های فعلی ترافیک به کار می 
روند و مهندسان شهرسازی می توانند تاثیر استفاده از این فناوری را در چند هفته 

مشاهده کنند.
گوگل برای این پروژه مشغول همکاری با چند شــهر در سطح جهان است. این 
فناوری در شهرهایی مانند ســیاتل آمریکا و هامبورگ در آلمان موفقیت آمیز 
 بوده است .محققان این پروژه از نزدیک با شــهرها همکاری می کنند تا فناوری 

را تقاطع های بیشتری به کار گیرند.

اخبار

مدیرکل دفتر پشتیبانی امور 
فناوری و نوآوری وزارت علوم 
آخرین وضعیت تشکیل پارک 
علــم و فنــاوری بین المللی 
جمهوری اســلامی ایران را 
تشــریح کرد. علیرضا زراسفندی با اشــاره به آخرین 
وضعیت تشــکیل پارک بین المللی جمهوری اسلامی 
ایران گفت: یکی از برنامه هایی که امســال در اولویت 
معاونت فناوری و نــوآوری وزارت علوم قرار دارد، بحث 

تعاملات بین المللی پارک ها است.
وی ادامه داد: همان طور که می دانید پارک ها جدیداً وارد 
حوزه تعاملات بین المللی شده اند دراین راستا گروهی 
را تشــکیل دادیم به نام »گروه تعامــلات بین المللی 
پارک ها« که ذیل دفتر پشتیبانی امور فناوری و نوآوری 

فعالیت می کند.
مدیرکل دفتر پشــتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت 
علوم افزود: در این حــوزه اولین کاری که انجام داده ایم 
تهیــه »نظام نامه تعاملات بین المللی پارک ها« اســت 
تا پارک ها بدانند در چه فضایــی و چگونه باید حرکت 

کنند. همچنیــن طبق بنــد ۷ و 10 آئین نامه حمایت 
دانش بنیان، دکتر زلفی گل وزیــر علوم تأکید کردند تا 
»پارک بین المللی جمهوری اســلامی ایران« تشکیل 
شــود که خوشــبختانه با تلاش های رئیس ســازمان 
پژوهش های علمی صنعتی، پارک سابق این سازمان به 

پارک بین المللی تبدیل شد.
وی ادامه داد: قرار اســت از صفر تا 100 حوزه تعاملات 
بین المللی یعنی از آموزش پارک ها و نیروهای آن تا انتها 
که بحث صادرات شرکت های دانش بنیان مطرح است، 
به عنوان یک بستر مناســب دراین پارک انجام شود و 
درواقع مأموریت گرا کردن یک پارک ویژه اســت، لذا 

اکنون این پارک تشکیل شده است.
زراسفندی اظهار داشــت: اکنون این پارک آماده است 
و مجوزهای آن توســط شورای گســترش صادر شده 
و پذیرش شــرکت های داخلی، خارجی، شــرکت های 
ایرانیان غیر مقیم، دو ماه است انجام می شود، ساختمان 
این پارک درسازمان پژوهش ها آماده افتتاح است و به 

دنبال یک زمانی هستیم که این اتفاق رخ دهد.
زراسفندی خاطرنشان کرد: همچنین برای سایر پارک ها 
میز تعاملات مختلــف ایجاد کرده ایم تا با کشــورهای 
همسایه تعاملات داشته باشند. وی ادامه داد: همچنین 
با کشــورهای محور مقاومت هم که تمایل دارند پارک 

راه اندازی کنند ولی تجربه ای ندارند در حوزه آموزش 
نیروی انسانی و ایجاد پارک همکاری انجام می دهیم.

وی در پاسخ به رایزنی با وزارت امور خارجه برای تسهیل 
صادرات دانش بنیــان افزود: ما بــا اداره کل اقتصادی 
وزارت امور خارجه در ارتباط هستیم و دکتر حدادی اصل 
قائم مقام وزیر علوم در امور بین الملل واسطه پارک های 
ما با وزارت خارجه هستند، امیدواریم وزارت امور خارجه 

به ما کمک کند تا ما بازارهای کشورهای مختلف را داشته 
باشیم و حضورمان آنجا پررنگ تر باشد. مدیر کل وزارت 
علوم گفت: شــرکت های دانش بنیان ما در کشورهای 
همسایه حضور چشمگیری دارند اما نیاز است در حوزه 
امریکای جنوبی و افریقا نیز برنامه هــای ویژه ای برای 
صادرات محصولات دانش بنیان داشته باشند که البته 

این موضوع کمک وزارت امور خارجه را می طلبد.

آخرین وضعیت تشکیل پارک بین المللی علم و فناوری اعلام شد

رایزنی با وزارت خارجه برای صادرات دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفت: پروژه فیبر 
نوری منازل و کســب و کارها در شهر شیراز به زودی 
آغاز می شود و تا پایان سال آینده تمام این شهر تحت 

پوشش فیبر نوری قرار خواهد گرفت.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی 
زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در دومین 
روز سفر خود به استان فارس پس از زیارت حرم مطهر 
حضرت احمدبن موسی الکاظم شاهچراغ علیه السلام، 
ابتدا از کارخانجات مخابراتی ایران )ITMC( و در ادامه 

از کارخانه نوآوری شیراز بازدید کرد.
وزیر ارتباطات در نشست هم اندیشی با فعالان زیست 
بوم نوآوری و فناوری استان فارس گفت: امروز در بازدید 
دیدم که کارخانه مخابراتی ایران پس از دوره ای رخوت 
با مدیریت تیم جدید رونق گرفته است و امیدواریم ثمره 

این رونق در آینده نزدیک برگشت این کارخانه به دوران 
طلایی آن یعنی اشتغال هزاران نفر باشد. وی خطاب به 
شرکت های فناور مستقر کارخانه نوآوری گفت: حضور 
شما در کنار کارخانه بزرگ ITMC که روزی بزرگ ترین 
کارخانه مخابراتی کشور بود یک فرصت هم برای شما 

و هم برای این کارخانه است.
زارع پور با بیان اینکه کارخانه مخابراتی ایران می تواند 
به شــرکت های نوآور مســتقر در ایــن کارخانه نگاه 
بخش تحقیق و توســعه داشته باشد، خاطرنشان کرد: 
شــرکت های نوآور این کارخانه را یک فرصت بدانند 
چرا که می توانند ایده های خود را از طریق خط تولید و 

تجهیزات فنی کارخانه به محصول برسانند.
وزیر ارتباطات در ادامه با تاکید بر اینکه یکی از مهم ترین 
برنامه های وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم توسعه 

زیرســاخت های ارتباطی اســت گفت: اگر بخواهیم 
اقتصاد دیجیتال را به کمک شرکت های نوآور توسعه 
دهیم و کام مردم را شــیرین کنیم، نیازمند شــبکه 
ارتباطی پرسرعت، پایدار و امن هستیم. وی افزود: بر 
همین اساس پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها با 
هدف ایجاد ۲0 میلیون پوشش تا پایان دولت سیزدهم 
را در دســتور قرار دادیم و برای تحقق کامل این پروژه 
نیز متکی به تجهیزات بومی و توان شرکت های نوآور 

داخلی هستیم.
زارع پور ادامه داد: این کار بزرگ که تا چند دهه آینده 
کشور را بیمه می کند در سراسر کشور آغاز شده است و 
دیروز در کازرون پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
به بهره برداری رسید و کل این شهر تحت پوشش قرار 
گرفت و مردم این شهر می توانند سرعت هایی تا هزار 

مگابیتی را تجربه کنند. وی تصریح کرد: بر اساس برنامه 
ریزی ها این پروژه در شهر شــیراز نیز با امضای تفاهم 
نامه ای با شهرداری این شهر به زودی آغاز می شود و تا 
پایان سال آینده تمام این شهر تحت پوشش فیبر نوری 

قرار خواهد گرفت.
در جریان این هم اندیشی تعدادی از مدیران استارت 
آپ ها و شــرکت های بخش خصوصی بــه بیان نقطه 
نظرات و درخواســت های برای رفع موانع پیشرفت و 
توسعه مجموعه کاری خود پرداختند و وزیر ارتباطات 
در پاسخ به ارائه راهکارهایی در ارتباطات با موضوعات 
مطرح شده پرداخت. در ادامه برنامه کاری روز دوم سفر، 
وزیر ارتباطات به همراه محسن منصوری معاون اجرایی 
رئیس جمهوری و محمدهادی ایمانیه استاندار فارس از 

کارخانه مخابرات از راه دور )ITI( بازدید کرد.

معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری 
اطلاعات ایــران، اقدامــات این ســازمان را در حوزه 
سیاست گذاری و تنظیم گری هوش مصنوعی تشریح 

شد.
به گزارش ســازمان فناوری اطلاعات ایــران، حامد 
منکرســی، معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی در 
»کنفرانس ظرفیت شــبکه ملی اطلاعات ویژه توسعه 
هوشمندسازی«، فعالیت ها و اقدامات سازمان فناوری 
اطلاعات ایران در حوزه سیاست گذاری و تنظیم گری 

هوش مصنوعی را تشریح کرد.
منکرســی در این رویداد که به میزبانی پژوهشــگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شــد، تدوین سند 

حکمرانی داده و راه اندازی سند باکس فناوری اطلاعات 
و ارتباطات را از جمله اقدامات سازمان فناوری اطلاعات 
ایران در حوزه تنظیم گری دانست و گفت: طبق سند 
راهبردی جمهوری اســلامی ایران در فضای مجازی، 
طراحی نظام حکمرانی داده ها از طرف وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات به ســازمان فناوری اطلاعات ایران 

محول شده است.
تحکیــم و تقویــت حکمرانــی فضــای مجــازی، 
قاعده مندســازی دسترســی به داده ها و نیز ارتقای 
ســطح هوشــمندی در تصمیــم گیــری نظام های 
ملی کشــور از مهم ترین اهداف این ســند هســتند. 
ســند یاد شــده در حال حاضر به مرکــز ملی فضای 

 مجــازی ارائــه شــده اســت و در انتظــار تصویب 
به سر می برد.

معــاون سیاســتگذاری و اعتباربخشــی، راه اندازی 
سندباکس حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات را دیگر 
اقدمات انجام شده در حوزه تنظیم گری بیان کرد و در 
تشریح جزئیات آن گفت: سندباکس یا محیط آزمون 
تنظیم گری، شــامل مجموعه ای از ســاز و کارهای 
مقرراتی، فناورانه، تســهیل گر و حمایتی است که به 
منظور بررسی، ارزیابی و سنجش موضوع و ایده مورد 
درخواست متقاضی ایجاد می شود. در حال حاضر مجوز 
سندباکس بخشی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
برای سازمان فناوری اطلاعات ایران صادر شده است و 

آمادگی های لازم به عنوان مدخل فناوری های نوظهور 
را داراست.

منکرسی افزود: کسب و کارهای مرتبط با فناوری های 
نوظهور فاوا، مانند فعالان حــوزه: کلان داده، اینترنت 
اشــیا، هوشمندســازی، رایانش ابری، زنجیره بلوکی 
و غیره می توانند وارد ســندباکس وزارت ICT شوند. 
وی در پایان از ســند اقدام هــوش مصنوعی اتحادیه 
اروپا بــه عنوان یکــی از اولیــن تلاش هــا در حوزه 
تنظیم گــری هــوش مصنوعی یــاد کــرد و نمونه 
اقدامات نهادهــای بین المللی در سیاســت گذاری و 
 تنظیم گری هوش مصنوعــی را مورد تحلیل و ارزیابی 

قرار داد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلســه شورای 
اداری شهرستان کازرون تاکید کرد: پروژه فیبرنوری 
منازل کســب و کارها پروژه ای امید آفرین در جامعه 
است. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، در 
ادامه سفر خود به شهرستان کازرون با حضور در شورای 
اداری این شهرســتان ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
1300 شهید این شهرســتان ابتدا به تشریح اقدامات 
و دستاوردهای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در 

دولت سیزدهم پرداخت.
وی در بخشــی از ســخنان خود با بیان اینکه یکی از 
اولویت های وزارت ارتباطات در دولت سیزدهم ایجاد 
پوشش ۲0 میلیون فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
خواهد بود گفت: امروز بخشی از این پروژه بزرگ و ملی 
در کازرون به بهره برداری رســید و بیــش از 30 هزار 

پوشش در این شهر ایجاد شد.
وی افزود: در حال حاضر میانگین سرعت اینترنت ثابت 
در کشور 1۲ مگابیت بر ثانیه است اما شاهد بودید که 
امروز با افتتاح این پروژه در کازرون ســرعتی تا ۹50 

مگابیت بر ثانیه به ثبت رسید و مردم این شهر می توانند 
از امروز سرویسی با این سرعت داشته باشند.

زارع پور با بیان اینکه فیبر نوری منازل و کسب و کارها 
زیر ساختی اســت که تا چند دهه آینده کشور را بیمه 
خواهد کرد، گفت: کازرون جز نخستین شهرهایی است 
که به این فناوری دست پیدا کرده است و این پروژه با 
یک همگرایی و همدلی همه جانبــه در میان مدیران 
شهرستان به سرانجام رسید که این اتفاق می تواند به 

یک نمونه در گسترده ملی تبدیل شود.
زارع ادامه داد: یکی از اتفاقات مهم دیگر در مســیر به 
سرانجام رسیدن این پروژه در شهر کازرون استفاده از 
میکرو ترن چرهایی بــود که با برش هایی با عرض یک 
ســانتی متر، امکان جاگذاری فیبر نوری را با حداقل 
آسیب به مبلمان شــهری و عدم ایجاد مزاحمت برای 

مردم فراهم کرده است.
وی با بیان اینکه امروز بیش از هر زمان دیگری نیازمند 
امید آفرینی در جامعه هستیم افزود: می توانیم با اتصال 
منازل مردم به این فناوری پرسرعت این امید را ایجاد 
کنیم. اساساً این اعتقاد وجود دارد که پروژه فیبر نوری 

منازل کســب و کارها پروژه ای امید آفرین در جامعه 
اســت. زارع پور افزود: بر این اســاس از امروز مدیران 
شهری باید دست به دست هم دهند تا با اتصال منازل و 
کسب و کارها و مراکز اداری، مردم طعم شیرین فناوری 
را در دولــت مردمی بچشــند.وزیر ارتباطات در ادامه 
با اشاره به توسعه ارتباطات روســتایی در شهرستان 
کازرون و اتصال ۹۲ درصدی روستاهای این شهرستان 
نیز گفت: در این شهرستان 18 روستای بالای بیست 
خانوار باقــی مانده اند کــه همچنان فاقــد هرگونه 
ارتباطاتی هســتند که بر اســاس برنامه ریزی ها، این 
18 روستا را تا پایان سال به شبکه ارتباطی پرسرعت و 

پایدار متصل خواهیم کرد.
در پایان این مراسم وزیر ارتباطات با اهدایی لوحی از 
تعدادی از مدیران شــهری که در به سرانجام رساندن 
پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها در حداقل زمان 

ممکن مشارکت داشتند تقدیر کرد.
وزیر ارتباطات همچنین در آئین افتتــاح پروژه فیبر 
نوری منازل و کســب و کارهای کازرون در مدرســه 
دخترانه فاطمه زهرا )س( این شهر گفت: ما در کشور 

1۴00 شهر داریم که شهر کازرون جزو 5 درصد شهر 
اولی اســت که به فناوری اینترنت پرسرعت مبتنی بر 

فیبر نوری متصل شده است.
وی افزود: از امروز و با افتتاح این پروژه بیش از 30 هزار 
خانوار تحت پوشش اینترنت پرسرعت مبتنی بر فیبر 
نوری قــرار گرفته اند و با ارائه درخواســت اپراتور دوم 
شــهر که این پروژه را طراحی و اجرا کرده است ظرف 
دو هفته این ســرویس را با حداقل قیمــت در اختیار 
مردم قرار خواهد داد. زارع پور با بیان اینکه فیبر نوری 
منازل و کسب و کارها، زیر ســاخت توسعه کشور در 
چند دهه آینده خواهد بود، گفــت: در آینده جاده ها 
تنها شاهراه های ارتباطی نیســتند و شاهراه ارتباطی 
اصلی در آینده با فیبر نوری ایجاد خواهد شد. وی افزود: 
دیگر کازرون در بن بست نخواهد ماند و از امروز با افتتاح 
پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها این شهر با همه 
جای جهان در کوتاه ترین زمان ممکن در ارتباط خواهد 
بود. وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: عزم دولت سیزدهم 
بر این اســت که فناوری های نوین را با حداقل هزینه 

برای مردم در سراسر کشور فراهم کند.

رئیس پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات در رویداد 
ملی" تحلیل متن فارسی در شبکه های اجتماعی" بر تمرکز و 
پیشرفت خط و زبان فارسی در ارتباطات و فناوری اطلاعات 

تأکید کرد.
به گزارش پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات؛ رویداد 
ملی "تحلیل متن فارسی در شبکه های اجتماعی" با معرفی 
نفرات و ارائه طرح ها توسط پژوهشگران و دانشجویان کشور، 

سرانجام به ایستگاه پایانی خود رسید.
سید محمد رضوی زاده، رئیس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری 

اطلاعات در این رویداد، ضمن تأکید بر برنامه ریزی در کشور 
برای پیشرفت در تکنولوژی های مختلف روز جهان، اظهار 
کرد: ما در کشور هر تکنولوژی جدیدی را که بخواهیم راه 
اندازی کنیــم از جمله هوش مصنوعی بــه پیش نیازها یا 
اقداماتی از جمله زیرســاخت های ســاخت های آموزشی 
و پژوهشــی لازم دارد که مأموریت پژوهشگاه ارتباطات و 

فناوری اطلاعات دقیقاً همین می باشد.
وی افزود:: همکاری بین بخش حاکمیت بخش آکادمی و 
بخش های صنعتی هم یکی از الزام هایی است که باید برای 

پیشرفت تکنولوژی در کشور در هر حوزه ای وجود داشته 
باشد، در بخش هوش مصنوعی هم به همین ترتیب است که 
اگر این موارد وجود نداشته باشد ما شاهد رشد و پیشرفت این 

تکنولوژی نخواهیم بود.
رضوی زاده با اشاره به نقش مهم جامعه در پیشرفت تکنولوژی 
در کشور، گفت: ارتقا سطح آگاهی عمومی جامعه هم یکی 
از عواملی است که در رشد و پیشرفت یک تکنولوژی به ما 
کمک می کند و اگر می خواهیم رشد سریع یک تکنولوژی را 
در کشور احساس کنیم باید سطح آگاهی جامعه را بالا ببریم.

وی همچنین با اشاره به فعالیت های صورت گرفته در این 
حوزه در کشور، اظهار کرد: یکی دیگر از کارهایی که در حوزه 
تکنولوژی به ویژه در بخش هوش مصنوعی از الزامات است، 
بحث بنچ مارکینگ )بهینه کاوی یک استراتژی مهم تجاری( 
می باشد، که این همایش در همین راستا فعالیت می کند وی 
افزود: یکی از روش های مرســوم و اثبات شده در دنیا بحث 
جمع سپاری یا Crowdsourcing است، که همکاران ما 
در پژوهشکده فناوری اطلاعات تصمیم گرفته اند در حوزه 

خط و زبان فارسی از این مدل استفاده کنند.

اتمام پوشش فیبرنوری شهر شیراز تا پایان سال آینده

اقدامات سازمان فناوری اطلاعات در حوزه تنظیم گری هوش مصنوعی

فیبرنوری آینده شاهراه های ارتباطی است

پیشرفت خط و زبان فارسی در ICT همگام با دیگر زبان های جهان
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کشاورزي

رشد فزاينده جمعيت شهري همزمان با صنعتي 
شدن كشور در دهه هاي اخير موجب شده تا 
از زمين هاي كشاورزي اطراف شهرها به ويژه 
شهرهاي ساحلي درياي مازندران و همچنين 
كلان شهرها براي ساخت مســكن استفاده 
شود. اين تغيير كاربري ها سالانه 200 هزار هكتار از حاصلخيزترين 
زمين هاي كشاورزي كشور را به كام خود مي كشد و آن را خرد تر و 
كوچك تر مي كند تا جايي كه به گفته كارشناسان، اكنون 8 استان با 
بحران زمين مواجهند. كاهش هر هكتار زمين كشاورزي برابر است 

با از بين بردن امنيت غذايي 20 نفر!

يكي از دلايل تغيير كاربري زمين هاي كشاورزي در كشور ما مربوط 
به قوانين نه چندان سخت گيرانه در اين زمينه و قوانين ارث است. 
در حالي كه امروزه كشورها با وضع قوانين و مقررات سختي براي 
جلوگيري از تغيير كاربري و اجراي آن جديت به خرج مي دهند و از 
زمين هاي كشاورزي، جنگل ها، مراتع و منابع طبيعي خود به شدت 
مراقبت و نگهداري مي كنند اما در كشــور ما وضع به گونه اي ديگر 
است. گويا همه دست به دست هم داده اند تا زمين هاي حاصلخيز، 
جنگل ها و منابع طبيعي كه به نســل هاي آينده تعلق دارد را نابود 

كنند و آنگاه به سوگ آنچه از دست داده اند، بنشينند. 

    20هزار هكتار تغييركاربري زمين هاي كشاورزي در سال
 در كشورهايي مانند فرانســه، آلمان و سوئد قوانين مربوط به ارث 
به گونه اي تدوين شــده كه پس از مرگ والدين، زمين به جا مانده 
در اختيار فرزندان بزرگ تر به ويژه فرزند پســر قرار مي گيرد و با 
سپردن كشت به يكي از آنها، سود حاصل از فروش محصول ميان 
ورثه تقسيم مي شود يا اينكه با توافق ورثه، زمين به يكي 

از آنها و ساير دارايي هاي متوفي به بقيه مي رسد به اين ترتيب و با 
چنين تمهيداتي زمين نيز مانند كارخانه، اتومبيل و خانه قطعه قطعه 
نمي شــود و به همان صورت باقي مي ماند. سالانه 20هزار هكتار از 
زمين هاي كشاورزي به صورت غيرقانوني و قانوني در ايران تغيير 
كاربري مي يابند. در 10سال گذشــته، براي 60هزار هكتار از تغيير 
كاربري زمين هاي كشاورزي پرونده تشكيل شده است و 70 درصد 
آنها به مراجع قضايي معرفــي و از 80هزار پرونده قضايي، 55هزار 

پرونده مشمول صدور راي قضايي شده اند!

    تغيير كاربري براي برج ســازان آسان، براي كشاورزان شلاق و 
زندان

عزت الله يوســفيان ملا، نماينده آمل در مجلــس، مي گويد: براي 
جلوگيري از تغيير كاربري ها، كمبود مواد قانوني نداريم و قوانين در 
اين زمينه كافي است البته شايد هم عده اي معتقد باشند كه قوانين 
بايد سختگيرانه تر باشد اما همين قوانين براي برج سازان و متنفذان، 
محدوديتي ايجــاد نمي كند. وي تصريح مي كند: برج ســازان400 
كيلومتر نوار ساحلي درياي مازندران را ساختمان كاشته اند در حالي 
كه با كمترين مانعي برخورد نكرده اند اما يك كشــاورز اگر بخواهد 
براي فرزندش در گوشه اي از مزرعه يا باغ خود خانه محقري بسازد 
قوانين به سخت ترين شــكل برايش اجرا مي شود و شلاق، زندان، 
جريمه نقدي يا تخريب در انتظارش اســت!  بنابراين تغيير كاربري 
زمين هاي كشاورزي به ســود چه كساني است؟ كشاورزي كه تمام 
آينده خود و فرزندانش را در مزرعه كوچكش مي بيند يا سودجوياني 
كه از خريد همان مزرعه كوچك سودهاي هنگفت ميلياردي به جيب 

مي زنند و به جاي برنج و گندم بدون رنج آهن و سيمان مي كارند؟
يوسفيان ملا مي افزايد: وقتي زميني بدون كم 

زياد  و 

شدن مساحت و تنها به دليل نوع كاربري و تغيير آن 10 ها برابر ارزش 
مي يابد، يقينا سودجويان و دلالان دســت از اين كار نمي كشند و 
ساخت و سازهاي بي رويه و تبديل زمين هاي كشاورزي حاصلخيز به 

ويلا، آپارتمان و برج ادامه خواهد داشت. 
نماينده آمل، يكي از راهكارهاي جلوگيري از تغيير كاربري زمين هاي 
كشاورزي را فرهنگ سازي و بي نيازي مالي دهياري ها و شوراهاي 
روســتايي مي داند و مي گويد: اگر دهياري ها و شوراهاي روستايي 
از نظر منابع مالي تامين باشند و بودجه موردنياز به آنها داده شود، 
بي ترديد از تغيير كاربري و تخريب زمين هاي كشــاورزي و منابع 
طبيعي جلوگيري و در نقش بازدارنده عمل مي كنند. همچنين دولت 
بايد در روستاها فرهنگ سازي كند تا مردم خودشان مانع اين كار 

شوند. 

    هر100متر يك مشاور املاك در روستاها!
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران اما از 
كم شدن روند تغيير كاربري ها در اين استان خبر مي دهد و مي گويد: 
در 2ماه گذشته و با توجه بيشتر دولت به اين موضوع، از روند تغيير 
كاربري ها در مازندران كاسته شــد و تخريب هايي نيز داشته ايم. 
چنانچه روزانه با هماهنگي و كمك قوه قضائيه، دادستاني و دادگاه ها، 
احكام تخريب 8تا10 مورد از ساخت و سازهاي غيرمجاز در استان 

مازندران اجرا مي شود. 
وي مي افزايد: عزم دولت در مقابله با تغيير كاربري ها جدي است و 
به عنوان نماينده دولت با زمين خواران به شــدت برخورد مي كنيم 

زمين هويت يك كشاورز است اما كشــاورزان نيز بايد بدانند كه 
و در صورت 

فروش آن، هويت شــان نيز از بين مي رود. حس وطن دوســتي و 
ميهن پرستي بايد در مردم بيدارتر شود تا به آساني منابع طبيعي و 
زميني كه امنيت غذايي و ملي كشور تامين مي كند را به آساني در 
اختيار دلالان و زمين خواران قرار ندهند و آن را نابود نكنند.  رئيس 
سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران يكي از عوامل اين تخريب ها 
را برخي دهياران و اعضاي شوراي روستاها مي نامد و مي گويد: در 
چند مورد برخي افراد متخلف بازداشــت و حتي زنداني شده اند 
البته سياست هاي نادرست و مماشات برخي مسئولان در گذشته 
باعث شــد تا پاي دلالان و بورس بازان زيادي به روستاها باز شود، 
به گونه اي كه در بعضي مناطق روستايي در هر 50 يا 100 متر يك بنگاه 
و مشاور املاك به چشم مي خورد و اكنون دستور بستن و تعطيل آنها 

داده شده است. 
سرانه هر ايراني از زمين كشــاورزي 2400 متر است در حالي كه در 
كشورهاي پيشــرفته اين رقم به 7000متر براي هر نفر مي رسد. در 
ايران بي دقتي و بي اطلاعي در وضع قوانيني مانند اصلاحات ارضي و 
هيات هاي 7 نفره )در پيش و پس از انقلاب( باعث شد تا بهره برداران 
بخش كشــاورزي به 2 برابر افزايش يابند و در پي آن زمين ها نيز 
خردتر شــود. گرچه راهكارهايي مانند ايجاد شركت هاي سهامي 
زراعي و گروه هاي مشاع )نوع جديدي از نظام بهره برداري(، ارائه 
شد اما راه به جايي نبرد و اقدامي براي يكپارچه سازي زمين ها انجام 
نشد و كوچك ترشدن زمين ها و تغيير كاربري ها نيز همچنان ادامه 
دارد. بي ترديد تاوان ســنگين اين اقدام هاي نابجا و نابخردانه هم 
دامنگير ما خواهد شد و هم گريبان نسل هاي آينده اين مرز و بوم را 

خواهد گرفت. 

»کسبوکار«ازتغييرکاربريمزارعگزارشميدهد

برزمينحاصلخيز،برجميرويد

در سده هاي اخير و همزمان با صنعتي 
شدن جهان، بشر نيز به ناچار به توليد 
صنعتي روي آورد و دامداري هاي بزرگ 
صنعتي و كارخانه هاي شير و لبنيات 
ساخته شدند تا پاســخگوي نيازهاي 

جديد باشند. 
ديگر شــير به صورت فلــه اي و در دبه هــاي آلومينيومي يا 
بشكه هاي چوبي فروخته نمي شــد و شيشه هاي شير و سپس 

بسته بندي هاي پاكتي و كيسه اي جايگزين آنها شد. 
ماســت، كره، پنير و ســاير محصولات لبني نيــز به صورت 
پاستوريزه، هموژنيزه و استريليزه به دست مصرف كننده مي رسد 
تا دولت ها با تعريف استانداردهاي سلامت و بهداشت و تعيين 

سازمان هاي ناظر كيفيت اين محصولات را گواهي مي كنند.
  اين روند اما در ايران كه هنوز در رديف كشورهاي پيشرفته قرار 
نگرفته، دچار مشكلات و چالش هايي است و نگراني هايي را در 
پي داشته است. به ويژه در سال هاي اخير كه فروش شير و ساير 
محصولات لبنيات به صورت سنتي و فله اي رونق يافته بازگشت 

به گذشته را تداعي مي كند!

    شير فله اي حاوي جوش شــيرين و شوينده هاي 
شيميايي 

پرفسور عزيزا... كمال زاده، دانشيار و عضو هيات علمي دانشگاه 
هاي تهران و مشاور تغذيه دفتر برنامه جهاني غذا، در اين زمينه 
مي گويد: فروش شيرهاي فله اي مشكلات فراواني براي سلامت 

و بهداشت جامعه به وجود آورده است. 
آمار تب مالت نسبت به سال هاي پيش رشد بيشتري يافته و اين 
موضوع نگران كننده است. در چند سال اخير و با افزايش قيمت 
شــير، فروش فله اي آن رونق گرفت و در اين ميان عده اي نيز 

سوءاستفاده كردند. 
وي به استفاده از انواع مواد نگهدارنده در شيرهاي فله اي اشاره 
مي كند و مي افزايد: در 40 درصد شيرهاي محلي كه آزمايش 
كرديم، از انواع مواد نگهدارنده مانند جوش شــيرين، ســود و 
شوينده هاي شيميايي )وايتكس( استفاده شده بود. شوربختانه 
اين محصولات )شير و لبنيات فله اي( توسط هيچ مرجعي كنترل 
نمي شود و مردم هم بر اســاس باورهاي غلط و ناآگاهي از آنها 

استقبال و استفاده مي كنند. 
بر اساس استانداردهاي تعيين شــده بار ميكروبي شير پس از 
دوشش و تا زمان حمل به كارخانه هاي لبنيات، افزوده مي شود. 
حد استاندارد بار ميكروبي شير 100هزار واحد در يك كيلوگرم 
است اما در ايران به 20 ميليون واحد نيز مي رسد. اين ميكروب ها 
در اثر دما، رعايت موارد بهداشــتي و نگهداري مناسب كاهش 

مي يابد. 

    18هزارنفر مبتلا به تب مالت
اين متخصص متابوليسم انرژي و پروتئين، با ذكر آمار رسمي 
سال92، تب مالت تا 18 هزار نفر در كشور مي گويد: در قرني كه 
بيماري هايي مانند تب مالت در جهان ريشه كن شده، اين آمارها 

نگران كننده است. شــيرهاي محلي بار ميكروبي بسيار بالايي 
دارند به طوري كه در هر ميلي ليتر حدود 500 ميليون ميكروب 
در آن وجود دارد كه بسياري از اين ميكروب ها با جوشاندن نيز 
از بين نمي روند. باور غلط برخي مردم در جوشــاندن زياد شير 
همچنين باعث مي شــود تا 40 درصد از كلسيم و پروتئين آن 
از بين برود. ويتامين هاي گروه D بين 50 تا 90 درصد و انواع 
ويتامين هاي B نيز در مدت زمان 10تا15 دقيقه جوشيدن شير 

از بين مي روند. 
كمالزاده درباره افزودن آب به شــير نيز اظهار مي كند: اين كار 
در برخي كارخانه ها نيز انجام مي شــود كه تا 4درصد آن قابل 
چشم پوشي است. در شــيرهاي محلي نيز با تبخير شدن آب، 
شير غليظ مي شود كه مردم فكر مي كنند خوشمزه تر است در 
حالي كه چنين محصولاتي حامل انواع بيماري ها و سموم است. 
سل پوستي يا ســل گاوي يكي از اين بيماري هاي خطرناك 

است كه حتي با تماس پوستي كه خراش داشته باشد وارد بدن 
شخص مي شود.

 برخي ســموم و ميكروب هاي موجود در شــير روي دستگاه 
تناسلي و حتي ســتون فقرات انســان نيز تاثير مي گذارند و 
سلامت افراد را به خطر مي اندازند.  به گفته برخي كارشناسان 
و مســئولان، بيش از نيمي از كارخانه هاي شير ايران شرايط 
لازم بــراي توليد محصول ســالم را ندارند و تنهــا 40 درصد 
شــيرخام توليد شــده در واحدهاي صنعتــي از كيفيت لازم 
برخوردارند. همچنين سالانه بيش از 35هزار نفر در كشور دچار 
مسموميت هاي غذايي مي شوند و ميلياردها تومان خسارت به 

كشور وارد مي شود. 
اين استاد دانشــگاه هاي تهران در هشــداري به مردم از آنها 
مي خواهــد از شــير و موادلبني پاســتوريزه و بســته بندي 
كارخانه هاي بزرگ و شناخته شده استفاده كنند و مي گويد: بر 

پايه گزارش هاي سازمان دامپزشكي 99درصد شير كارخانه هاي 
بزرگ كشــور از آنتي بيوتيك و باقيمانده هــاي دارويي پاك 

هستند. 

    شيرهاي مدت دار بدون ميكروب و آلودگي است
دكتــر دبيريان، دامپزشــك و مدير تضميــن كيفيت يكي از 
كارخانه هاي بزرگ شير كشور نيز بر استفاده مردم از شيرهاي 
بسته بندي با نشــان هاي معتبر تاكيد مي كند و مي افزايد: در 
حال حاضر اســتانداردهايي كه در توليد شير در كشور در نظر 
گرفته شده از استانداردهاي اروپا و آمريكا نيز سخت گيرانه تر 
اســت و كارخانه هاي بزرگ آن را رعايت مي كنند. همچنين 
سازمان دامپزشكي و سازمان استاندارد و تحقيقات كشور نيز 
به صورت دوره اي شــيرهاي موجود در بــازار مصرف را پايش 
مي كنند بنابراين مردم بايد از شــيرهاي بسته بندي و نام هاي 

شناخته شده استفاده كنند.  وي مصرف كنندگان را به استفاده از 
شيرهاي مدت دار توصيه مي كند و مي گويد: شيرهاي پاستوريزه 
و داراي مدت زمان كوتاه شــرايط نگهداري كمــي نيز دارند. 
كارخانه هاي بزرگ، شيرهاي باكيفيت تر را كه از بار ميكروبي 
 پايين و تحمل حرارت بالا برخوردارند براي مدت زمان بيشتري 

توليد مي كنند. 
دبيريان مي افزايد: برخي به اشــتباه فكر مي كنند شــيرهاي 
مدت دار حاوي مواد نگهدارنده هستند در حالي كه چنين نيست 
و اين محصولات از ســلامت كامل برخوردارند. در اين زمينه 
مسئولان و كارخانه هاي بزرگ لبنيات بايد به مردم آگاهي رساني 
كنند تا در انتخاب درســت محصولات لبني به ويژه شــير كه 
هميشه با وسواس هايي همراه است دچار ترديد و نگراني نشوند. 
شوربختانه اظهارنظر برخي افراد ناآگاه و غيرمتخصص نيز در اين 

زمينه وسواس ها را بيشتر كرده است. 

لبنياتفلهايبلايجانخانوادهها

شيرپــــاکخوردههانخورند
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سبکزندگي

سداســمال  بازارچــه  م  ـ اسـ  
)سيداســماعيل( همه را به ياد خريد 
و فروش اجناس دست دوم مي اندازد. 
اين بازارچه بخشي از بازار بزرگ تهران 
اســت كه از مدت ها پيش به فروش 
اجناس دست دوم شهرت داشته. با همان سقف ها و حجره ها و 
ديوارهايش... روزهاي پنج شنبه و جمعه بازار به يك باره رنگ 
عوض مي كند و پاتوق دستفروشاني مي شود كه از شيرمرغ تا 
جان آدميزاد در بساطشــان پيدا مي شود. چيزهايي كه شايد 
فروش آنها بيشتر به شوخي شــبيه است تا كسب و كار؛ مثل 
فروختن يك عدد نوار كاست قديمي يا يك قاشق معمولي... 

از سمت جنوب كه وارد بازار مي شوي و به كــوچه هاي سرپولك 
و حمام چال مي روي بر تعداد فروشندگان اجناس دست دوم 
افزوده مي شــود. آنجا كه راســته بازار تهران تمام مي شود و 
دوراهي محوطه بيروني بازار سداســمال و حجره هايش آغاز 
مي شود. ساعت نزديك به 7 بعدازظهر است. همزيستي ظاهرا 
بي دردسر ميان كاسبان قديمي بازار ودستفروشاني كه تعداد 
زيادي از آنها را معتادان تشــكيل مي دهند، جالب است. يك 
كاســب قديمي كه در بازار مغازه لوازم خانگي دارد، مي گويد: 
شايد قديم ترها كسبه و بازاري هاي سن و سال دار به اين وضعيت 
اعتراض مي كردند. از آنجايي كه حضور دستفروشان و معتادان 
بعد از مدت ها در اين جا ثابت شده كسبه هم نمي توانند چيزي 
بگويند. كافي است دعوايي بين يكي از فروشندگان قديمي و 
دستفروشان معتاد راه بيفتد، آنوقت دستفروشان معتاد دست 
به يكي مي كنند و مغازه را آتش مي زنند. از همان ورود به راسته 
بازار سداسمال مغازه هاي فروش كفش هاي دست دوم نظرت را 
جلب مي كند. داخل مغازه كوهي از كفش ها روي زمين ريخته 
شده علاوه بر اينكه روي ديوارها هم پر از كفش هاي دست دوم 
است. دختر و پسرجواني آمده اند و كفش ها را زيرورو مي كنند. 
فروشنده، جوان درشت اندامي اســت كه پوست تيره اي دارد و 
موقع راه رفتن دمپايي لاانگشــتي اش را روي زمين مي كشد. 
مي گويد: قيمت ها از 130 هزارتومان شــروع مي شود تا 500 
هزارتومان. اين كفش ها همه ماركه، مشــترهاي بالاي شهري 
سراغ آنها مي آيند. او ادامه مي دهد: كتاني ها به صورت قاچاقي 
از مرز پاكستان و عراق به صورت »عدل« وارد ايران مي شود. از 
هر 5 عدل ممكن است كفش هاي 2يا3 عدل تروتميزتر باشد 
كه آنها را روي ديوارها مي چينيم و بقيه را مي ريزيم كف مغازه... 

او درباره اصل بودن اجناس مي گويد: شركت هاي توليدكننده 
اين كتاني ها وقتي مدل هاي جديدترشان را به بازار مي آورند به 
خريداران قديمي اعلام مي كنند كه مدل قديمي را به نمايندگي 
ببرند و با پرداخت مبلغي پول مدل جديدتر آن را بخرند. آن وقت 
مدل هاي قديمي را به صورت قاچاقي راهي كشورهاي خاورميانه 
مي كنند. در كنار مغازه هاي كتاني فروشي، تعداد زيادي بساط 
فروش كفش هاي كهنه ديده مي شود كه در ميانشان همه نوع 
كفشي هست. از كفش اسپرت و مجلسي شيك مردانه و زنانه 
بگير تا كفش هايي كه گوشه شان پاره شده و رنگ و رويشان از 
بين رفته است. يكي از كســبه قديمي مي گويد: اين كفش ها 
دزدي اســت. مي روند توي مســجدها و آپارتمان كفش ها را 

جمع مي كنند و مي آورند اينجا مي فروشند. بگردي مي تواني 
كفش هاي مديرعاملي را در كنار كفش هاي كارگري هم پيدا 
كني... ما خودمان كفش هايمان كه گم مي شود مي آييم اينجا 
دنبالش مي گرديم. در انتهاي بــازار قهوه خانه »علي گوله« كه 
به گفته خودش از ســال ها پيش بازار فروش لباس هاي دست 
دوم شده اســت. انگار از آســمان لباس مي بارد. تي شرت هاي 
خارجي مارك دار در كنار شــلوارهاي جين رنگ و روفته روي 
زمين ريخته است. همه جا پر از لباس است. تي شرت هاي 20 
هزارتوماني در كنار شلوارهاي 10هزارتوماني مشتريان فراواني 
دارد. در انتهاي راسته ديگري عمارت قديم شبيه به قهوه خانه 
ديده مي شود كه به آن باغچه مي گويند. اينجا هم بازار فروش 

لباس هاي دست دوم اســت با اين تفاوت كه براي وارد شدن به 
آن بايد هزارتومان ورودي بپردازي. در كنار فروش لباس هاي 
دســت دوم قطعات انواع و اقسام مختلف گوشي، ساعت، چاقو 
و... هم فروخته مي شود. فروشنده باتري هاي كهنه و بي رنگ و 
رو را روي گاري دستي گذاشته و همه را به قيمت 4 هزارتومان 
مي فروشد. پيرمردي گوژپشت كه لباس هاي كهنه به تن دارد 
و از شدت ضعف و نشئگي نمي تواند باتري ها را از هم تشخيص 
 دهد، تــلاش مي كند تا باتري مناســب گوشــي نوكيا1100 

را پيدا كند. 
دســتش به ســمت باتري ها مي رود و ناخــودآگاه مي افتد. 
دستفروش ديگري 10-15 گوشي موبايل را جلويش گذاشته 

و هر كدام را به قيمت10 هزار تومان مي فروشــد. عجله دارد. 
هي مي شمرد تا قيمت اندازه شود و برود شيشه مصرفي اش را 
بخرد و گوشه باغچه بساط كند. راسته باغچه، معتادها رديفي 
كنار هم نشسته اند و ساقي، زن مردنماي 40ساله اي است كه 
ميان شان دور مي زند و جنس مي فروشد. بعد مي فهميم زن 
مردنما، دختر 13 ساله ايست كه همراه با خانواده اش در آنجا 
زندگي مي كند. مي گويد: من از وقتي يادم مياد همين جا بودم. 
بابام واسه مادرم جا مي انداخت با هم مي نشستند مي كشيدن. 

براي من هم بابام جاانداخت و كشيدم. 
اين حكايت بازار سيد اسماعيل است. جايي كه از شير مرغ تا 

جان آدميزاد در آن پيدا مي شود!

»کسبوکار«ازبازارخردهفروشانمولويگزارشميدهد

خنزرپنزرهايمفتيدربازارسيداسماعيل

اين روزها وام گرفتــن از بانك ها 
تبديل شده اســت به رد شدن از 
هفت خان رستم. با رد و بدل كردن 
هزار ســفارش، نامه اداري، ضامن 
و چك بلكه بشود مبلغ اندكي وام 
گرفت و به زخم هاي زندگي وصله كرد. پس از همه اين مرارت ها 
سودهاي كلان با كارمزدهاي بالا مي شود آيينه دق كه بايد دو 
برابر وام دريافتي، سود پول را ماه به ماه واريز كنيم. اين روزها 
صندوق هاي قرض الحسنه خانوادگي، علاج درد وام گرفتن با 

سودهاي بالا شده است.
صندوق هاي قرض الحسنه ديرپاي مردمي، متشكل از اعضاي 
خانواده و فاميل، ســاكنان محله ها، صندوق هاي كـــارمندي 
و كـــارگري و هيات هاي محلي به عنوان يــك پديده مثبت 
اجتماعي چرخش سريع كليد كارگشايي در قفل تامين بخشي 

از نيازهاي مالي و اضطراري براي اعضاي آنهاست.
 اين صندوق ها كاغذبازي هاي متــداول، معرفي ضامن و زمان 
چندين ماهه را ندارند. علاوه بر اينكه پارتي بازي هم اساسا در 

فلسفه ايجاد اينگونه صندوق هاي قرض الحسنه جايي ندارد.
 تنها اعتماد، سرمايه معنوي و داد و ســتد اينگونه صندوق ها 

محسوب مي شود. دور همديگر جمع مي شوند.
 در يك ساختمان؛ همه همســايه هايي هستند كه همديگر را 
مي شناسند. از پس اندازهايشان يك صندوق درست كرده اند و 

به قول خودشان به فكر آينده هستند.
 براي ايجاد يك صندوق خانوادگي مرحله اول نوشتن اساسنامه 
اســت. يعني تعدادي از اعضا كه مورد قبول ســايرين هستند 
يك ســري موارد را كه شــامل مبلغ وام، تعداد نفرات، ميزان 
پرداخت قسط ماهيانه و تاريخ جلسات است در يك اساسنامه 
قيد مي كنند.  مرحله بعدي جمع آوري مبلغ وام از اعضا و بعد 
قرعه كشي هاي ماهيانه است. مبالغ قسط به حساب يكي از اعضا 
كه مورد اعتماد است ريخته مي شود. اما اين جلسات خانوادگي 

با مراسم هاي جالبي همراه است. 

مراسم قرعه كشي صندوق خانگي
در خانه يكي از همســايه ها جمع مي شــوند. اكثــرا زن هاي 
خانه داري هستند كه با پس اندازهايشــان براي راه اندازي اين 
صندوق اقدام كرده اند. براي يك ميليون تومان هر نفر بيست و 

پنج هزار تومان مي پردازد.
 از رسم هايشان اين است كه آش رشته اول ماه مي پزند. بعد دور 
همديگر جمع مي شوند. اســم ها را روي يك كاغذ مي نويسند 
و در يك گلدان مي ريزند. بعد اســم ها را هــم مي زنند و يك 
اسم را درمي آورند. كســي كه برنده مي شود پول را مي گيرد و 
بايد قســط هايش را پرداخت كند. روش ديگر اين است كه از 

مهره هاي بازي »دبرنا«استفاده مي كنند.
 براي هركس يك شــماره تعيين مي كنند و از روي شماره ها 
قرعه كشي مي كنند. بعد آش رشــته را مي خورند. يكي از اين 
زن ها مي گويد: خانه دار است و از مانده خرجي هر ماهش كنار 

مي گذارد تا بتواند قسط هاي وام صندوق را بدهد.

 مي خندد و مي گويد: »ما كه كارمند و سركار برو نيستيم. همين 
جوري براي جهيزيه دختر و النگو و گوشواره يك مبلغي جمع 
مي كنيم.  اين صندوق مثل همان قلك هاي قديم يا پولي است 
كه زير فرش مي گذاشــتيم. پول را يك جا مي گذاريم و كم كم 

جمع مي شود و مي زنيم به زخمي از زندگي مان!«
در اين صندوق هاي خانوادگي تعداد نفرات هر چه بيشتر باشد، 
قسط ها كمتر مي شود، ولي از سويي ديگر، زمان قرعه كشي و 

اختصاص يافتن پول بيشتر مي شود.
 به طور مثال: وقتي پول بين 10نفر قرعه كشــي شود قسطش 
بيشتر اســت، ولي وقتي بين 40 نفر قرعه كشي شود قسطش 

كمتر است و زمان مطالبه پول طولاني تر مي شود.
 عده اي از اين خانم ها مي گويند: »هر چه قدر زودتر پول را برنده 
بشوي بهتر است، چون به پول سود تعلق نمي گيرد و مي توانيد 
زودتر استفاده كنيد. «ولي تعداد ديگري كه بيشتر زنان خانه دار 

هستند، مي گويند: »بهتر است پول را ديرتر برنده بشوي، چون 
آن وقت ديگر به پول دست نمي زنيد و مثل يك پس انداز باقي 

مي ماند.«

وام 20ميليوني همراه با چك تضميني
ســميرا. ن. در يكي از شــركت هاي خصوصي كارمند بخش 
اداري اســت. مدت هاســت كه عضو يكي از اين صندوق هاي 
قرض الحسنه است كه با كمك ديگر همكارانش تاسيس كرده 

است.
 تا به حال توانسته پيش قسط ماشــين و خانه اش را از همين 
صندوق تاميــن كند. صندوقي كه ســود نمي گيرد و مي تواند 

قسط هايش را سر هر ماه بپردازد. 
درباره اين صندوق قرض الحســنه مي گويد: »بيست ميليون 
تومان پولي است كه جمع كرده ايم و وام مي دهيم. اما به دليل 

اينكه كساني هم هستند كه به واسطه آشنايان معرفي شده اند 
براي تضميــن اينكه قسط هايشــان را بپردازند بعــد از اينكه 
قرعه كشــي انجام شد و مبلغ را برنده شــدند بايد يك چك به 
اندازه مبلغ اصلي بدهند كه تضميني باشــد براي پرداخت به 

موقع اقساطشان. «

برگزاري جلسات منظم
يكــي از اركان اصلي پايدار ماندن ايــن صندوق ها، برگزاري 
جلسات به طور منظم و مكرر اســت. يكي از توصيه هاي مهم 
براي بقا و ادامه فعاليت صندوق هاي خانوادگي اين است كه 
اعضاي صندوق جلسات منظم ماهانه تشكيل دهند و از نظرات 

همه در پيشبرد كارها استفاده شود.
 تجربه نشان داده منفعل شدن اين جلسات كم كم كار صندوق 
را هم به ركود مي كشاند. صندوق هاي خانوادگي باعث مي شود 

حس همكاري و همياري و اعتماد دوباره در رگ و پود جامعه 
شــكل بگيرد.  يك صندوق قرض الحسنه خانوادگي مي تواند 
شما را در بسياري از مواقع از مراجعه به بانك و موسسات مالي 
براي دريافت يك وام براي رفع ضرورت هاي جزئي بي نياز كند 

و دنگ و فنگ بانك رفتن را ندارد. 
همين دو دليل كافي است كه راه اندازي يك صندوق فاميلي 
را توصيه كنيم اما در كنــار آن افزايش روحيــه همكاري و 
همياري و فراهم كردن امكان پس انداز هاي كوچك و تبديل 
به يك سرمايه متوسط هم كاركردهاي ديگري است كه باعث 

مي شود يك صندوق فاميلي توجيه پذير باشد.
 يكي از ويژگي هاي عمده قرض الحسنه قابليت همگاني بودن 
و اجرايي بودن آن در تمامي  جمع هاي كوچك خانواده هاست. 
در يك كلام صندوق قرض الحسنه فاميلي، بانكي كوچك در 

خانواده شماست. 

»کسبوکار«ازصندوقهایقرضالحسنهخانوادگیگزارشمیدهد

بانکكوچکفاميلی
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كار و 
كارآفرین

»كارآفرينــي«؛ اين روزهــا اين واژه 
كاربرد زيادي دارد؛ هم مديران دولتي 
آن را راه حل اساسي مشكل بيكاري 
كشــور مي دانند و هم كارشناسان و 
فعالان اقتصادي بر لزوم تسهيل فضا 
براي گسترش كارآفريني تاكيد دارند. شايد به همين دليل 
است كه شهرداري تهران نيز به اين فكر افتاده است كه بيش 
از گذشته به مقوله كارآفريني توجه كند. با وجودي كه چند 
سالي است سازمان رفاه، خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 
شــهرداري بر اين امر تاكيد دارد اما مدتي است تكاپوي اين 

سازمان بيشتر شده است. 
محمدرضــا حجت پور، مديــر كارآفريني و توانمندســازي 
شهرداري مي گويد: شــهرداري تهران مي خواهد از يك نهاد 
صرفا خدماتي به نهادي اجتماعي تبديل شود بر همين اساس 

به مقوله كارآفريني توجه ويژه اي دارد. 
به گفته وي تاكيد شهرداري بر افراد آسيب ديده و در معرض 
آســيب مانند زنان سرپرســت خانوار، معتادان بهبوديافته 
و خانواده هــاي كودكان كار و فرار اســت و مي خواهد آنها را 
توانمند كند و بحث كارآفريني نيز در توانمندسازي اهميت 

زيادي دارد. 

توجهبهمهارتآموزي
اين مقام مســئول مقدمه بحــث توانمندســازي را آموزش 
مي داند و مي افزايد: بر همين اساس همكاري تنگاتنگي ميان 
شــهرداري تهران و ســازمان آموزش فني و حرفه اي كشور 
شكل گرفته اســت. تفاهمنامه اي نيز به امضاي دو مجموعه 
رســيد تا بتوانيم از ظرفيت هاي تخصصي اين سازمان براي 
 توســعه و ترويج آموزش هاي مهارتي در محــات بهره مند

 شويم. 
به گفته وي برگــزاري گذرهاي مهارت يكــي از برنامه هاي 
مشترك شهرداري تهران و سازمان آموزش فني و حرفه اي 
كشــور اســت. هدف اصلي از برگزاري چنين گذرهايي اين 
اســت كه نوجوانان و جوانان به صورت عملياتي با مهارت ها 
و حرفه هايي كه مي توانند در آينده تصــدي آنها را بر عهده 

بگيرند، آشنا شوند. 
يكي ديگر از برنامه هاي مشــترك نيز برگــزاري كاس ها و 

كارگاه هاي آموزشي و مشاوره اي فني و حرفه اي است. 

اتصالایدهبهسرمایه
شــايد در محله خود يكــي از آنها را ديده باشــيد؛ مراكزي 
كه شــهرداري نامشــان را خانه كارآفريني گذاشــته است. 
مدير كارآفريني و توانمندســازي شهرداري تهران مي گويد 

تعدادشان 360 خانه در كل شهر است. 
حجت پور ترويــج كارآفريني را مهم ترين هــدف اين مراكز 
مي داند و مي افزايد: خانه هاي كارآفريني شهروندان به ويژه 
قشــر جوان و نوجوان و گروه هاي آســيب ديده و در معرض 
آسيب را به مهارت آموزي، كارآفريني و خوداشتغالي تشويق 

مي كنند. 
به گفته وي چند دسته از افراد مي توانند از خدمات خانه هاي 
كارآفريني بيشترين بهره را ببرند؛ يك گروه افرادي هستند 
كه ايده و مهارت خاصــي دارند ولي نمي داننــد چگونه آن 
را به شــغل يا ثروت تبديل كنند يا مهارت لازم را براي اين 
كار ندارند. گروه ديگر كســاني هستند كه سرمايه لازم براي 
ايجاد كســب و كار را در اختيار دارند ولي نمي دانند آن را در 
چه زمينه اي صرف كنند. گروه ديگر نيز افرادي هســتند كه 
ايده و سرمايه دارند اما سرمايه آنها كافي نيست و براي مثال 
 نمي توانند فضاي مناسبي براي ايجاد كسب و كار خود تامين 

كنند. 
اين مقام مســئول بيان  كرد: يكــي از كاركردهاي خانه هاي 
كارآفريني برقراري اتصال ميان صاحبان ايده و سرمايه داران 
اســت. همچنين شــهرداري فضاهايي را در اختيار افرادي 
قرار مي دهد كه ايده هاي نو و خاقانه اي بــه ويژه در زمينه 
خدمات شهري داشته باشند. آنها مي توانند كسب و كار خود 
را در فضاهاي ارائه شده راه اندازي كنند و بعد از مدتي كه به 
مرز خودكفايي رسيدند فضاي شــخصي خود را تهيه كنند. 
به عبارت ديگر فضا به صورت موقت و تــا زماني كه افراد به 

استقال برسند، در اختيار آنها قرار مي گيرد. 
حجت پور از شهرونداني كه ايده هاي ناب و اجرا نشده دارند 
دعوت مي كند به يكي از خانه هاي كارآفريني مراجعه كنند. 
به گفته وي در صورتي كه ايده آنها در كميته ارزشيابي مورد 
تاييد قرار گرفت از مشاوره ها و هدايت هاي اين مراكز بهره مند 

مي شوند. 
وي تســهيل امــور مربوط بــه اخــذ مجوزهــا را يكي از 
برنامه هــاي خانه هــاي كارآفريني مي دانــد و مي گويد: در 
وهله نخســت اگر طرح افراد بــه يكي از واحدهــاي تابعه 

شهرداري تهران ارتباط داشــته باشــد آنها را به معاونت و 
ســازمان مربوطه معرفي مي كنيم. در خارج از شــهرداري 
نيز تعاماتي را بــا ارگان ها و مجموعه هــاي مختلف برقرار 
 كرده ايــم و تــاش مي كنيم افــراد را به ســازمان مربوطه

 متصل كنيم. 

صرفایجادمركزكافينيست
سيداحمد قاسمي، اســتاد دانشگاه و كارشــناس اشتغال و 
كارآفريني معتقد است صرف ايجاد مراكزي براي كارآفريني 
نمي تواند موثر باشد. وي به كسب و كار مي گويد: اين مراكز 
بايد برنامه و استراتژي مشخص و بلندمدتي داشته باشند و به 
 صورت علمي و تخصصي درباره مقوله كارآفريني برنامه ريزي

 كنند. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: حضور افراد متخصص، 
ماهر و داراي بينش مناســب درباره اين حوزه ضروري است. 

هر كســي كه در بدنه نهادهايي مانند شهرداري مدير است 
يا مدرك دانشــگاهي حتي در حوزه هــاي مربوط به اقتصاد 
و مديريت دارد نمي تواند فرد مناســبي بــراي اداره مراكز 

كارآفريني يا برنامه ريزي براي آنها باشد. 
قاســمي يكي از وظايف و برنامه هاي مهم شــهرداري ها را 
برنامه ريزي براي اشتغال و گســترش كسب و كارها مي داند 
و مي افزايد: در شــهرهاي مهم و بزرگ دنيا، شهرداري هاي 
برنامه ها و اســتراتژي هاي بلندمدت دارنــد و در زمينه هاي 
مختلف از جمله اشتغال براي 15 تا 20 سال آينده برنامه ريزي 
كرده اند. شهرداري تهران نيز بايد چنين برنامه اي را تدوين 

كند. 
وي بيان مي كند: پيــش از ايجاد مراكــزي مانند خانه هاي 
كارآفريني ابتدا بايد وضعيت موجود به درســتي ســنجيده 
شود. پس از تشــكيل اين مراكز نيز ارزيابي عملكرد آنها در 
فواصل معين ضروري اســت. در اين صورت اگر آنها در عمل 

تاثير لازم را نداشته باشند، مي توانند براي بهبود عملكرد يا 
حتي تعطيلي آنها تصميم گيري كرد. چرا كه در بدنه دولت و 
شهرداري ها در ايران مراكز زيادي وجود دارند كه تنها نتيجه 

حاصل از آنها تحميل بار مالي به سازمان مربوطه است. 
ايــن كارشــناس اشــتغال مي گويــد: بســياري از نهادها 
و مجموعه هــا از جملــه شــهرداري ها، اصنــاف، صندوق 
مهر امــام رضــا )ع( و كميتــه امــداد امام خمينــي )ره( 
در زمينه مشــاغل خرد و متوســط فعاليــت مي كنند. اگر 
عملكرد آنها مثبت بــود پايداري اين مشــاغل در مواردي 
 به ارقــام منفي و در مــوارد ديگر به زيــر 10 درصد كاهش

 نمي يافت. 
قاســمي بيان مي كند: اين نهادها به دنبال افزايش مشاغلي 
هســتند كه ظرفيت آنها پر شــده اســت. به همين دليل با 
ارائه مجوزهاي مازدا پايداري مشــاغل موجود را نيز به خطر 

مي اندازند. 

360 مرکز برای اتصال ایده به سرمایه در تهران وجود دارد

خانه هایی برای كارآفرینی 

12هزار آموزشــگاه، 40 هــزار مدير 
و مربــي و نزديــك بــه 900 حرفه 
آموزشي؛ اين آمارها ماحصل حضور 
بخش خصوصي در زمينه آموزش هاي 
مهارتي اســت. كورش پرند، معاون 
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي مي گويد بار 60 درصد آموزش 
مهارتي و فني و حرفه اي كشور بر عهده آموزشگاه هاي آزاد فني 
و حرفه اي است. با وجود آنكه آموزشگاه هاي آزاد مي خواهند 
با مهارت آموزي باري از مشــكات اشــتغال و بيكاري كشور 
بردارند، خودشان با مشكات ريز و درشتي دست به گريبانند. 
چندي پيش كانون انجمن هاي صنفي آموزشــگاه هاي آزاد 
فني و  حرفه اي همايشي را براي تشويق بخش دولتي به ويژه 
آموزش هــاي مهارتي برگزار كرد. اين همايش فرصتي شــد 
كه نمايندگان بخش خصوصي از مشــكات آموزشگاه هاي 
آزاد بگويند و نمايندگان دولت و مجلس هم وعده حل آنها را 
بدهند. در اين همايش علي ربيعي از تاش براي تدوين نظام 
جامع آموزشگاه هاي آزاد و اجراي قانون معافيت مالياتي گفت. 
علي لاريجاني، رئيس مجلس از دولت خواســت آموزش هاي 
مهارتي را به بخش خصوصي واگذار كند، لايحه بيمه موسسان 
آموزشگاه ها را به مجلس بفرســتد و از آنها براي به روز كردن 
كارگاه ها و تجهيزات حمايت كند. رئيس سازمان آموزش فني 
و حرفه اي نيز از برنامه ريزي براي حــل پديده صندلي خالي 
در آموزشگاه ها، حذف حرفه هاي آموزشي موازي در سازمان 
آموزش فني و حرفه اي و حل مشــكل تامين مكان تاسيس 
آموزشگاه هاي آزاد خبر داد. با هر كدام از اين وعده ها، مديران 
آموزشگاه هاي  آزاد حاضر در همايش به وجد مي آمدند و صداي 
تشويق آنها سالن را پر مي كرد؛ شــايد اين امر نشانه اي بود از 

مشكات زيادي كه با آن دست به گريبان هستند. 

بيمهميكنم؛بيمهنيستم
مدير يك آموزشگاه فني و حرفه اي  مي گويد: سال هاست كه در 
زمينه آموزش هاي مهارتي صنايع دستي فعاليت مي كنم. در 
اين سال ها افراد زيادي را بيمه كرده ام ولي خودم بيمه نيستم. 
اين مشكل مختص من هم نيست. كساني هستند كه بيش از 
50 سال است مديريت آموزشگاه هاي آزاد را برعهده دارند ولي 
هيچگاه بيمه نبوده اند. اين خانم ميانسال مي افزايد: حالا مدتي 
است از بيمه موسسات آموزشگاه هاي آزاد صحبت مي شود ولي 
نگران هستم شرط سني داشته باشد و شامل حال من نشود. 

دولتبرونسپاريكند
مرتضي بديعي، رئيس هيات مديره كانون انجمن هاي صنفي 
آموزشگاه هاي آزاد فني و  حرفه اي كشور معتقد است راه حل 
مشكات اين آموزشگاه ها خصوصي سازي است كه البته اين 
امر نياز به زمان دارد تا هم آموزشگاه ها ظرفيت لازم براي تقبل 
مسئوليت ها را پيدا كنند و هم زيرســاخت هاي قانوني لازم 
براي حمايت از آنها فراهم شــود. اين فعال صنفي مي گويد: 
خصوصي ســازي را مي توان مرحله به مرحله انجام داد. براي 

مثال در وهله نخســت دولت مي تواند بعضــي از امور خود را 
برون سپاري كند. پيشــنهاد ما اين است كه دولت تعدادي از 
صندلي ها را از آموزشــگاه پيش خريد كند به اين ترتيب كه 
يك ســوم بودجه اي را كه صرف مهارت آموزي به هر كارآموز 
در مراكز آموزش فنــي و حرفه اي مي كنــد در اختيار خود 
كارآموز قرار دهد تا به آموزشگاه هاي آزاد مراجعه كند. بديعي 
مي افزايد: در وضعيت اقتصادي فعلي، بسياري از مهارت آموزان 

توانايي پرداخت شهريه به آموزشگاه هاي آزاد را ندارند. اكنون 
درصد بالايي از صندلي ها در آموزشــگاه آزاد خالي است به 
گونه اي كه در دو يا ســه ســال اخير حدود 5 هزار آموزشگاه 
ورشكسته شــده اند و اين خطر بســياري ديگر را نيز تهديد 
مي كند.  اين فعــال صنفي بيان مي كند: حتي ما پيشــنهاد 
داده ايم دولت در صورتي اين مبلغ را پرداخت كند كه كارآموز 

در آزمون هاي سنجش مهارت پذيرفته شود. 

قوانينيكهاجرانميشوند
بديعي مي گويد: قوانين خوبي براي حمايت از آموزشگاه هاي 
آزاد وجود دارد ولي اجرايي نمي شوند. براي مثال قانون برنامه 
پنجم توسعه مقرر كرده است دولت اعتباري را براي پرداخت 
وام به اين آموزشگاه ها در دو زمينه تصويب كند؛ خريد مكان و 
بروز كردن تجهيزات ولي تاكنون اعتباري به تصويب نرسيده 
است. وي ادامه مي دهد: طرح هاي خوبي نيز در مجلس مطرح 

شــده اســت. يكي از آنها بحث معافيت مالياتي است كه به 
تصويب رسيده و فعا در شوراي نگهبان است. طرح دوم درباره 
بيمه خود موسسان آموزشــگاه هاي آزاد و همچنين معافيت 
50 درصدي در زمينه حق بيمه كارفرمايي است. اين طرح در 
كميسيون بهداشت به تصويب رسيده ولي به دليل مشخص 
نبودن محل اعتبار آن در صحن به تصويب نرســيد. اميدوارم 

اين طرح نيز نهايي شود. 

5 هزار آموزشگاه  آزاد فني و حرفه اي در سه سال اخیر تعطیل شد 

متولیان آموزش های مهارتی در معرض بیکاری
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

در اين نوشــتار به 16 واژه يا عبارت پرداخته مي شــود كه در رزومه نويسي بايد 
 از آنها اجتناب شود. يك رزومه كه خوب نوشــته شده باشد، مي تواند به گرفتن 
يك شغل عالي بينجامد. كارجويان با اجتناب از اصطلاحات زائد و منسوخ مي توانند 
پيام شان را برسانند و از صف جماعت كارجويان خارج شوند و شغل بگيرند.در اينجا 

فهرستي از واژگاني آمده است كه بايد در رزومه نويسي از آنها اجتناب شود: 

 ۱. پركار
وقتي شركت كرير بيلدر سال گذشته از ۲۲۰۰ مدير كارگزيني نظرسنجي كرد، 
دريافت كه واژه »پركار« رنج آورترين اصطلاح است كه در رزومه نويسي از آن 
استفاده مي شود. لورنز مي گويد: »هر آدمي مي تواند بگويد »پركار«، »بهترين 
اولاد«، يا »خلاق« است. كارفرمايان مي خواهند بدانند چه چيزي يك كارجو 
را منحصر به فرد و متمايز مي كند و چگونه مي تواند براي سازماني مشخص كه 

به آن درخواست كار داده است، ارزش افزايي كند.«

۲. تلفن
الي امدور، مربي كارآموزي مي گويد: هيچ دليلي ندارد كه شما واژه »تلفن« 
را در جلوي شماره تلفن واقعي بگذاريد. وي مي گويد: »بسيار بچه گانه است 
چون آنها مي دانند كه شماره تلفن شماست.« همين قاعده در مورد رايانامه 

)ايميل( نيز صادق است. 

۳. نتيجه  گرا
لوز تر مي گويد: »به جاي اينكه فقط بگوييد شما نتيجه گرا هستيد، بنويسيد 

چكار كرده  ايد كه واقعا به نتيجه رسيده است و اين نتايج چه بوده اند.«

۴. مسئول
آليسا گلبارد، موسس و رئيس هيات مديره شركت رزومه  نويسي استراتجيز 

مي گويد واژه هاي زائد مثل »مســئولِ«، »ناظرِ«، يا »سرپرســتِ« 
غيرضروري و پيچيده هستند و تجربه شما را پنهان مي كنند. 

وي توصيه مي كند: »روراست باشــيد، خلاصه بنويسيد 
و از واژگاني اســتفاده كنيد كه توانمندي ها و تجارب و 
سوابق واقعي شما را توصيف كنند « و مي گويد به جاي 
نوشتن »مسئول آموزش انترن ها يا كارآموزان« بنويسيد: 

»كارآموزان يا انتزها را…. آموزش داده ام.«

۵. بسيار واجد شرايط 
مك دانلد مي گويد اســتفاده از اصطلاحاتي مثل »بسيار واجد 
شرايط« يا »بسيار با تجربه« يا »بسيار حرفه اي« شما را براي يك 
شغل مناسب تر جلوه نمي دهد، در حقيقت ممكن است اثر منفي 
و معكوسي داشته باشــد. او مي گويد »به جاي آن بر مهارت  ها، 

دستاوردها و سوابق و گواهي ها و مداركي كه نقش و توانمندي شما 
را تعريف مي كنند، تمركز كنيد.«

۶. همه كاره 
ريتا فريدمن مي گويــد »نه تنها ايــن واژه تداعي مي كند كــه داريد براي 
سيب زميني سرخ كرده )كار( له له مي زنيد و التماس مي كنيد، بلكه به عنوان 

واژه رمزگشايي  شده بسيار بسيار كهنه شناخته مي شود.«

۷. مدارك و منابع در صورت لزوم و درخواست ارسال مي شود
گلبارد مي گويد »اين عبارت از مد افتاده به صورت غيرضروري شما را سالخورده 

و فرتوت نشان مي دهد. اگر شما به مصاحبه دعوت شويد از شما مدارك شغلي و 
تحصيلي شخصي و حرفه اي را خواهند خواست، پس ضرورتي ندارد اين جمله 

كليشه اي را بياوريد.«

۸. هما 
ويكي اليور، نويســنده كتــاب »واژگان فروش قدرتمند« و »۳۰1 پاســخ 
هوشمندانه به پرسش  هاي مصاحبه هاي شغلي دشوار« مي گويد شما بايد ابتدا 
تمام كلمات يك سرواژه يا كوته نوشت را بنويسيد و سپس سر واژه يا كوته نوشت 
را در پرانتز بگذاريد. مثلا »هما« بايد به اين صورت خوانده شود، »هواپيمايي 
ملي ايران )هما(«وي توضيح مي دهد: »حقيقتا دشــوار است كه كارمندان 

كارگزيني دائما به يك تكه كاغذ رجوع كنند تا اسامي اصلي را پيدا كنند.«

۹. علاقه مند به كار گروهي
مك دانلد مي گويد: »چه كسي نمي خواهد بازيگر يك تيم كاري باشد؟ اگر 

شما علاقه مند به كارگروهي نباشيد به احتمال زياد آن شغل را نمي گيريد.«
استفاده از اين اصطلاح اصلا شما را از ديگر داوطلبان متمايز نمي كند. در عوض 
از يك مثال استفاده كنيد كه بگويد چگونه وقت، پول و منابع شركت را در يك 

پروژه تيمي يا در همكاري با ديگران صرفه جويي خواهيد كرد. 

۱۰. جاه طلب و زرنگ
فريدمن مي گويد: »البته كه شــما هرگز نخواهيد 

گفت »تنبل« هســتيد ولي اگر خودتان را 

در رزومه زرنگ، بلندهمت، يا جاه طلب بخوانيد بي معني و غلط  انداز 
اســت.«وي مي افزايد: »اين اصطلاح تلويحا مي گويد هدف شما اين 
است كه اول شغل را بگيريد ولي به ســرعت به دنبال ترقي كردن در 
شركت هستيد چون به شغل درخواســتي قانع نيستيد و اين باعث 
مي شــود كارفرما مجبور شــود به دنبال كارمند جديدي در آينده 

نزديك باشد.«

۱۱. مايكروسافت ورد 
گلبارد مي گويد »فرض مي شود شما خبرگي و مهارت پايه را در مايكروسافت 
آفيس داريد، ديگر نيازي نيست آن را در رزومه بياوريد، مگر آنكه شما مهارت 

كاملا حرفه اي و تخصصي داشته باشيد.«

۱۲. سختكوش
حقيقت اين است كه شركت ها بدون شك قبول نمي كنند شما پرتلاش و 
سختكوش نباشيد يا مثل كسي باشيد كه فقط هدفش گرفتن شغل است 
ولي اصلا فكر نكنيد كه با نوشــتن واژه »سختكوش« مديران كارگزيني 
متقاعد مي شوند شما سختكوش هستيد. مك دانلد مي گويد »مثال هاي 
محكمي بياوريد كه چطور مي توانيد يك محصول را بيشتر توليد كنيد، تا 

اينكه از كليشه هاي فراموش شده و منزجركننده استفاده كنيد.«

۱۳. راستگو 
فريدمن مي گويد »راستگويي از آن چيزهايي است كه بايد نشان بدهي نه 
اينكه فقط بگويي.«وي مي افزايد: فكر نكنيد بعضي از داوطلبان كه رقيب 

شما هستند خودشان را »دروغگو« يا »دورو« توصيف مي كنند.

۱۴. وقت شناس
وقت شناســي خصيصه اي باارزش و عالي اســت ولي اين يك اصل اوليه 
و بديهي براي گرفتن يك شــغل اســت. پس به خودتان زحمت ندهيد 
و فضاي رزومه تان را به هــدر ندهيد. به جــاي آن مطالب و اطلاعات 

مفيدتري را بياوريد. 

 „ .۱۵
جز آنكه اين نماد به عنوان علامت نقل قول يا گفتاورد 
باشــد از آن براي تكــرار يا ايضا اســتفاده نكنيد. 
از زبان متني غيررســمي پرهيز كنيــد. گلبارد 
مي گويد: »يك رزومه يك ســند رسمي است و 
اغلب نخستين برداشت و خاطره اي است كه يك 
كارفرما از شما به ذهن مي سپارد. زبان كسب و كار 
تجاري بايد آنگونه استفاده شــود كه از تاثير منفي 
واژگان يا نمادهاي غيررســمي يا شــيوه نگارش ضعيف 

پرهيز شود.«

۱۶. مردم دار
الوير مي گويد كليشه هايي مثل »مردم دار« را نمي توان ثابت كرد و 
كارمندان كارگزيني به دفعات اين عبارت را شنيده اند و احتمالا به محض 
اينكه آنها را ببينند چشمان شان ناخودآگاه از متن منحرف مي شود و حتي 

ممكن است بقيه متن را نخوانند.
businessinsider  :منبع
ترجمه: بازده 

۱۶ واژه كه هرگز نبايد در رزومه بنويسيد

منابع و دارايي هاي نامشهود
گاها منابع و دارايی هاي نامشهود سازمان مترادف 
هم تلقي مي شوند كه در واقع اينگونه نيست. دانش 
و تجربه نيروي انساني هر سازمان مهم ترين منبع 
نامشهود سازمان تلقي مي شود ولي دارايي نامشهود 
سازمان نيست. يعني سازمان مالكيتي نسبت به 
آن نداشته و مديران حق دخل و تصرف و فروش 
آن را ندارند. اين منابع در دسترس مديران بنگاه 
بوده و امكان استفاده از آنها را دارند كه گاها هزينه 
و ســرمايه گذاري نيز ازطرف سازمان براي كسب 
آنها صورت نگرفته اســت. دارايی هاي نامشهود 
مانند برند در مالكيت شــركت، حتمــا هزينه و 
سرمايه گذاري براي به دســت آوردن آنها صورت 
گرفته وامكان دخل و تصرف براي مديران و صاحبان 
بنگاه وجود دارد. به طور كلي دارايی هاي نامشهود 
در مالكيت بنگاه اســت و منابع نامشهود فرصت 
داخلي و محيطي اســت كه مهم ترين آن دانش و 
تجربه نيروهاي انساني موجود در سازمان است كه 

استفاده ازآن مهارت و توانايي ويژه مي طلبد. 
@eghtesaderooz

ركود تورمي در ايران
پديده ركــود تورمي به بروز همزمــان دو معضل 
اقتصادي نرخ بالاي رشــد تورم و نرخ پايين رشد 
اقتصادي اشاره دارد كه عوارض و پيامدهاي بسيار 
نامطلوبي از جنبه هاي مختلف بر جامعه تحميل 
مي كند.  هرچند افت و خيزهاي ناشي از چرخه هاي 
تجاري )دوره هاي ركود و رونق در اقتصاد( در ظاهر 
امر ممكن است مخرب به نظر آيند اما در بينشي 
عميق تر باعث حذف بنگاه هاي كم بازده از فضاي 
اقتصاد كشور مي شوند ولي در اين ميان آنچه نياز به 
توضيح دارد، وقوع ركود يا تورمي است كه فراتر از 
اين افت و خيز هاي طبيعي روي مي دهد. ركود تورمی 
سال هاي اخير در ايران، يكي از همين مصداق هاست 
كه بايد به طور دقيق موشكافي شود. اقتصاد ايران 
به طور مشخص از تابستان 9۰ تا بهار 9۲ شرايط 
 بسيار ويژه اي را تجربه كرد: توليد 14 درصد، مصرف

 1۳ درصد و سرمايه گذاري ۳6 درصد افت داشته اند 
و در عين حال سطح قيمت ها و نرخ ارز به ترتيب 

رشدي 7۰ و ۲۰۰ درصدي را شاهد بوده اند. 
مرجع ايراني علم اقتصاد

مفاهيم اقتصادی مهارت های مديريتی

متقاعد كردن ديگران يكي ديگر از مهارت هاي پايه اي و مهم مديريت است. 
مديران از اين طريق مي توانند خواســته هاي خود را بدون مقاومت از سوي 

ديگران مطرح كنند و نتيجه مثبت بگيرند. در صورتي 
كه نتوانيد اين مهارت را بياموزيد مجبور مي شويد براي 

انجام خواسته هاي تان متوسل به دستور دادن شويد. 
براي متقاعد ســازي كاركنان تــان اول بايد خودتان 

درباره خواســته تان متقاعد شــده باشيد. سپس 
اقدام بــه متقاعد كردن ديگــران كنيد، در غير 
اينصورت نمي توانيد ديگــران را وادار به كاري 
كنيد كه خودتان به آن اعتقاد نداريد. براي اين 
كار ابتدا با خودتان خلوت كنيد و ببينيد چقدر 
به خواسته تان اعتقاد داريد و خواسته اي را كه 

داريد خودتان قبول داريد يا خير؟

در مرحله بعد نياز به پذيرفته شدن از ســوي آنان و جلب اعتماد آنان داريد. 
در راســتاي اين كار ضروري اســت كه ارتباط و تفاهم خوبي با آنان داشته 
باشيد تا اعتماد آنان نيز جلب شود. جلب اعتماد را بايد هميشه 
 ســرلوحه كار خود قرار دهيد تا هميشــه نزد آنان

 يك حساب عاطفي قوي داشته باشيد. ازاينرو سعي 
كنيد همواره در زمينه هاي مختلف اعتماد ديگران 
را نســبت به خود افزايش دهيد. براي اين كار بايد 
اصول انضباطي رفتاري را رعايت كنيد. به منافع 
كوتاه مدت توجهي نداشــته باشيد و روي منافع 
بلندمدت سرمايه گذاري كنيد. الگوهاي رفتاري 
كاركنان و رئيس خود را به خوبي شناسايي كنيد. 
الگوهاي رواني و رفتاري آنها نقش بسيار مهمي در 

موفقيت شما در متقاعد كردن آنان دارد.

توانايي متقاعد كردن را در خود تقويت كنيد

قوانين  نه گانه موفقيت
۱- قانون تصميم

مصمم بــودن از ويژگي هاي اساســي افراد 
موفق است. در زندگي شــما، هر حركتي به 
سمت پيشرفت، هنگامي حاصل مي شود كه 

تصميمي روشن و قاطعانه گرفته باشيد. 
۲- قانون تمركز

انسان روي هرچيزي كه متمركز شود، افزايش 
آن را خواهد ديد و اگر روي خوبي هاي زندگي تمركز كند، خوبي هاي بيشتري نيز 
ايجاد خواهد كرد. ميلياردرها چيزهاي خوبي را كه در زندگي دارند، مي شناسند و 

هميشه سپاسگزار وجود آنها هستند. 
۳- قانون تمرين

هر چيزي را كه مرتبا تمرين كنيد تبديل به يك عادت جديد مي شود.
شما مي توانيد رويكرد توانايي ها و كيفيت خوشبختي و موفقيت را در خود بپرورانيد، 
به اين صورت كه قوانين موفقيت را براي خود آنقدر تكرار كنيد تا جزئي از شخصيت 

شما شوند. 
۴- قانون تخصص

براي موفقيت در تجارت، بايد ابتدا محصول يا خدمات خصوصی را انتخاب كنيد و 
سپس تمام توانايي خود را براي انجام كار با بهترين روش به كار گيريد. يكي از دلايل 

اصلي شكست در تجارت غير تخصصي كار كردن است. 
۵- قانون كهنگي

هر چيزي كه مورد استفاده قرار مي گيرد كهنه خواهد شد. محصولات يا خدمات 
امروز به دليل تكنولوژي پويــا و رقابت از همان ابتدا در فرايند كهنه شــدن قرار 
مي گيرند. عرضه كــردن محصولي با ويژگي هاي جديد يكــي از رمزهاي اصلي 

موفقيت است. 
۶- قانون جايگزيني

ذهن خودآگاه شــما در آن واحد فقط مي تواند يك فكــر را در خود جاي دهد، يا 
مثبت يا منفي. شما مي توانيد با جايگزين كردن افكار مثبت به جاي افكار منفي 
به خوشبختي دست پيدا كنيد. ذهن مانند باغي اســت كه در آن گل مي رويد يا 

علف هرز. 
۷- قانون استقامت

معيار ايمان به خود، توانايي استقامت در برابر سختي ها، شكست ها و نااميدي ها 
است. استقامت ويژگي اساسي موفقيت است. اگر شما به اندازه كافي استقامت كنيد، 

طبيعتا سرانجام موفق مي شويد.
۸- قانون خدمت

پاداش هايي كه در زندگي مي گيريد با ميزان خدمت شما به ديگران رابطه مستقيم 
دارد. هرچه بيشــتر براي بهبود زندگي و ســعادت ديگران كار و مطالعه كنيد و 
توانايي هاي خود را افزايش دهيد، در عرصه هاي مختلف زندگي خود نيز پيشرفت 

بيشتري به دست مي آوريد. 
۹- قانون انتخاب

زندگي شما، نتيجه انتخاب هاي شما تا اين لحظه است و چون هميشه در انتخاب 
افكار خود آزاد هستيد، كنترل كامل زندگي تان و تمامي آنچه براي تان اتفاق مي افتد 

در دست شماست. 

ترويج فرهنگ نادرست كار در جامعه
  سيد كاظم دوست حسيني، استاد دانشگاه

در تشريح مشكل بيكاري و علل و عوامل آن ابتدا بايد بپذيريم كه بيكاري، اصولا 
پديده اي نيست كه به طور ناگهاني بروز كند و به سرعت نيز از بين برود لذا توجه 
مداوم نهادهايي در دولت نظير سازمان مديريت و برنامه ريزي و وزارت تعاون كار و 
رفاه اجتماعي به نرخ بيكاري، به عنوان يك شاخص هشدار  دهنده در سنوات قبل 
مي توانست به حل مشكل بيكاري قبل از رسيدن به مرحله بحراني كمك كند. در 
اين ميان پيش بيني معضل بيكاري براي نيروهاي تحصيلكرده و برنامه ريزي براي 
جلوگيري از آن توسط سازمان مديريت و برنامه ريزي كشور ، به مراتب راحت تر 
بود. در حال حاضر بديهي است كه اگر هم سياست هاي درستي براي رفع بيكاري 

اتخاذ شود، نمي توان انتظار داشت كه اين معضل در اندك زماني مرتفع شود. 
دومين نكته توجه به بيكاري در هر كشور به صورت مشكل خاص همان مردم و 
جغرافياست و ممكن است يك راه حل عمومي براي همه كشور ها وجود نداشته 
باشد. به طور كلي بيكاري نتيجه ركود در اقتصاد و ركود هم خود يا ناشي از فقر 
اقتصادي يا عدم بازده كافي براي سرمايه گذاري در بخش مولد اقتصاد است. 
درنتيجه مي توان گفت كه مشكل بيكاري در كشــورهاي  آفريقايي احتمالا 
به دليل فقر اقتصادي و فقر دانش است ولي در كشور ما ممكن است علت آن 
فرهنگ نادرست كار در جامعه و عدم مسئوليت پذيري كارگر، كارفرما و دولت 
باشد . متاسفانه نگاه محض اقتصادي به سرمايه گذاري در صنايع و توليدات 
كاربر از سوي بخش خصوصي از يك طرف و فقدان سياست هاي پولي، مالي 
و حمايتي از ســوي دولت از طرف ديگر بخش توليد اشتغالزاي كشور را فلج 
كرده اســت. با يك نگاه و بررســي كلي در فرايند جذب نيروي كار مي توان 
به راحتي دريافت كه گلوگاه هاي ايجاد شــغل در حال حاضر نبود سرمايه و 
منابع مالي و همچنين كمبود نيروي كار با دانش و باانگيزه و كم توقع نيست. 
به نظر مي رسد فرهنگ غلط اقتصادي كه در استفاده از رانت و كسب درآمد 
كلان بدون پذيرفتن زحمت و ريســك ظهور و بروز پيدا كرده ، علت اصلي 
بي توجهي به اشتغال بوده است. دولت بايد بپذيرد كه بيكاري داراي هزينه هاي 
اجتماعي ، سياســي و فرهنگي فراواني اســت كه مي توان آثار اين هزينه ها 
را با شــاخص هاي اقتصادي و به صورت عدد و رقم برآورد كرد. در اينصورت 
دولت مي تواند اين هزينه را به شــكل ديگر مثلا از طريــق اعطاي معافيت 
 مالياتي، يارانه نقدي و غيرنقدي و تسهيلات اعتباري ارزان قيمت به طرح ها و
 كســب و كارهاي اشــتغالزا تقبل كند. بديهي اســت بايــد در مقابل براي 
فعاليت هاي خيلي درآمدزا و پرسودي هم كه اشتغال زيادي ايجاد نمي كنند 
يا به افزايش مشاغل كاذب مي انجامند، ماليات سنگين تري وضع شود و نيز 
از دريافت هرگونه تســهيلات مالي و اعتباري منع شــوند. همواره  بر برخي 
مسائل اعتقادي و اخلاقي از جمله كسب وكار مشــروع و حلال ولو با سودي 
 كمتر ، تاكيد شده است كه اين موضوع  به ترويج فرهنگ اشتغالزايي كمك

 زيادي مي كند.
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